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Úvaha na úvod 
Naše úspěšná spolupráce

Před několika lety jsme se začali strachovat o  možnost léčby následků polio v  Janských Lázních. 
Byla to doba, kdy okolní docházkové depandance byly uzavřené, jedna ze zbývajících lázeňských 
budov se změnila na  rehabilitační ústav, do  popředí vstoupila snaha zaplnit lázeňské prostory well-
nessklienty. Nejmladší lázeňská depandance se začala coby „stavba nejstarší“ prioritně upravovat pro 
jejich potřeby a stálým klientům bylo poměrně přímočaře naznačováno, že se s jejich léčbou a jejich 
přítomností až tak nepočítá, natož aby si uzurpovali nějaká práva z „vydržení“ či pověsti proslaveného 
obranářského místa. 

Připomenula jsem si tato léta, když jsem v květnu odcházela ze schůzky s primářkou léčebny do-
spělých a OLÚ, MUDr. Ivanou Uiberlayovou. Známe se už rok. Sešly jsme se poprvé nad tématem chys-
tané polio konference. Dnes spolu plánujeme texty do  sborníku z  této konference. Vymýšlíme další 
propagační akce, především pro rok 2020, kdy chce asociace důrazně připomínat 60. výročí eradikace 
polio v  ČSR: paní primářka plánuje vystoupení v  královohradeckém rozhlasovém vysílání na  téma 
dětské obrny, schvaluje nám propagační stánek, se kterým jsme podobně prezentovali Asociaci po-
lio již v minulém roce při zahájení lázeňské sezóny, doporučuje soustředit se na podzimní konferenci  
CEREBROCON. Konferenci každoročně pořádají Státní léčebné lázně a ze všech koutů České republiky 
se na ni sjíždí více než dvě stovky účastníků – zdravotníků, lékařů i laiků; tak by mohla vyvrcholit oslava 
eradikace, v místě, které léčilo tisíce obrnářů, tuzemských i z celé Evropy. Přijímání návrhů k lázeňské 
léčbě naší indikace, poskytování rehabilitační péče na vysoké zdravotní úrovni v ekonomicky úspěš-
ných lázních s kladeným důrazem na maximální spokojenost a kvalitní péči o klienta, je sledováno a je 
osobním zadostiučiněním MUDr. I. Uiberlayové, že nedochází k jejímu odmítání přijímací kanceláří.  

Když jsem následně seděla nad kávou s ředitelem lázní, Mgr. Martinem Voženílkem, připadalo mi 
směřování naší spolupráce samozřejmé. Pan ředitel a  náměstkyně pro léčebnou péči a  primářka lé-
čebny dospělých a OLÚ MUDr. I. Uiberlayová, mají v plánu účast na 3. konferenci o polio v San Vitoria 
ve Španělsku, kterou pořádá European Polio Union na jaře 2020. Spolupráce lázní s asociací dává smy-
sl nejen vzhledem k společné historii obrnářů a lázeňského místa. Je zakotvena v současnosti výmě-
nou zkušeností, setkáváním se při rekondicích, pomocí při pořádání Festivalu i společnou spoluprací 
a  plánováním 5. ročníku Konference CEREBROCON na  téma postpolio syndromu, které připomene 
Mezinárodní den boje proti polio. A  do  příštích let jsme se zamysleli také nad plánováním koopera-
ce při získávání finančních prostředků od tří členských států EHP – Norska, Islandu a Lichtenštejnska,  
tzv. Norských fondů. Jejich vyhlášení se podle Odboru evropských fondů MZ dá očekávat koncem to-
hoto roku a budeme-li úspěšní, budeme mít plné ruce práce až do roku 2023. 

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

P O Z O R  !
Změna termínu Festivalu Obrnáři obrnářům a o obrnářích.

Více na straně 10.

O čem jednal výbor Asociace polio
8. 12. 2018 Centrum AP Na Skalce, Praha 
1. Zhodnocení akcí roku 2018

 ▶ E . Chadima: omluvil předsedkyni AP, shrnul 
práci výboru za rok 2018 . Všechny akce byly 
realizovány s  úspěchem, především Konfe-
rence o PPS . Za její přípravu a organizaci patří 
poděkování MUDr . Fabiánové a MUDr . Opra-

vilové, a V . Hesounové za servis konference . 
Poděkování bylo také vysloveno členům AP, 
kteří se podíleli příspěvky (MUDr . E . Bébro-
vá, RNDr . V . Vondrejs a Mgr . M . Mruzková) .
Za  organizaci Festivalu obrnáři obrnářům 
a  o  obrnářích vyslovuje výbor AP poděko-
vání M . Mruzkové stejně jako za  výbornou 



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

4

práci se Zpravodajem AP, za vytvoření bro-
žury o  historii našich Festivalů a  za  tvorbu 
webových stránek AP . Na  nich se také vel-
kou mírou podílí Václav Tobiáš .
Tajemnice AP J . Šebestová se obětavě sta-
rá o  administrativní práci AP a  B . Svoboda 
o  Centrum AP . Výbor rovněž ocenil práci 
předsedkyně M . Stránské .

2. Náměty, stížnosti, připomínky členů výboru
 ▶ V . Novotná: o  členství v  AP má zájem pa- 

cient z  Janských Lázní, není však postižen 
dětskou obrnou, proto se může účastnit 
akcí, ale ne výhod spojených s členstvím .

 ▶ B . Doležalová upozornila na  poslední číslo 
časopisu Mosty . 

 ▶ V . Tobiáš uvedl své zkušenosti s příspěvkem 
na automobil . 

 ▶ B . Svoboda navrhl zdůraznit ve  Zpravodaji 
dobrovolné zvýšení členského příspěvku .

 ▶ J . Šebestová přednesla dotaz člena AP na pro-
voz elektrokola a  dále poděkovala jménem 
výboru E . Chadimovi za práci ve výboru a or-
ganizaci rekondicí, stejně jako ostatním orga-
nizátorům rekondičních pobytů .

 ▶ E . Chadima: stížnosti na  provoz koloběžek 
v  centru Prahy . Možnost zaslat písemně 
na  Magistrát hl . m . Prahy . Dále upozornil 
na  to, že je třeba upravit vnitřní předpisy 
(hlasování e-mailem) a  doporučuje oslovit 
členy, aby dali své návrhy .

 ▶ M . Mruzková: nová vládní rozhodnutí pro-
běhla až po  uzavření redakce Zpravodaje . 
Pracuje se na webových stránkách AP .

 ▶ M . Langmeierová uvedla několik zpráv 
o zdravotnictví celkově a vysvětlila 4 stupně 
závislosti, od kterých se odvíjí výše příspěv-
ku na péči .

23. 2. 2019 Centrum AP Na Skalce, Praha
1. Aktuality za leden 2019

 ▶ Schůzi zahájila předsedkyně M . Stránská 
vzpomínkou na zesnulou prof . O . Švestkovou . 

 ▶ Role garanta pro žádosti o dotace MZ se uja-
la primářka MUDr . Y . Angerová, zastupující 
přednostka kliniky rehabilitačního lékařství; 
žádost o  dotaci na  rok 2019 byla podána 
v řádném termínu . 

 ▶ Slovenský předseda Asociace polio Štefan 
Grajcár se z pozice člena výboru EPU obrátil 
na AP o uspořádání setkání EPU 2019 v červ-

nu v Praze, místo Londýna . Předsedkyně AP 
konzultovala s místopředsedy spolku časové 
možnosti zajištění služeb, s omluvou odmítla . 
V budoucnu setkání nevylučujeme .

 ▶ Žádosti AP o dotace 2019 podány: 
MK – festival, prošli jsme do 2 . kola; 
MZ – rekondice, výsledky budou koncem 
2 . čtvrtletí . 
ÚV – administrativní zázemí spolku, výsled-
ky budou v dubnu . 

 ▶ Hlavní letošní akcí bude vydání Sborníku 
z konference o polio v říjnu 2018 . 

 ▶ Asociaci polio nabídl Ústav pro kontrolu lé-
čiv memorandum o  vzájemné pomoci, vý-
bor souhlasí .

 ▶ V ČR vzniká v Jevanech centrum výroby vak-
cíny proti polio, jeden z  největších závodů 
svého druhu na světě s roční výrobou až sto 
milionů vakcín . 

 ▶ V dubnu se bude na Klinice rehabilitačního 
lékařství konat na počest prof . MUDr .  Jana 
Pfeiffera, DrSc . a  prof .  MUDr .  Olgy Švestko-
vé, Ph .D .  konference „Historie, současnost 
a budoucnost rehabilitace“ . 

 ▶ V  květnu se bude konat v  Praze na  Žofíně 
dárcovská konference polio (pořádá česká 
pobočka mezinárodní organizace rotariánů, 
pozván i Bill Gates) . 

 ▶ Příští rok uplyne 60 let od  eradikace Polio-
myelitis anterior acuta v  ČSR . M . Stránská 
navrhuje uspořádání výstavy o  polio . Jed-
náním pověřen E . Chadima . M . Mruzková: 
v  roce 2020 uplyne také 30 let od založení 
AP, bylo by vhodné tyto dvě události spojit . 

 ▶ Na AP se obrátil synovec obrnáře Karla Hor-
níčka s nabídkou spolupráce . 

 ▶ Asociaci kontaktovala Kancelář Ombudsma-
na pro zdraví pozvánkou na  seminář . Účast 
M .  Stránská, J . Zimová . Výbor odsouhlasil 
členství; viz www .ombudsmanprozdravi .cz . 

2. Vnitřní řád, stížnosti, připomínky, žádosti 
a náměty členů 

 ▶ Vnitřní řád prošel připomínkovým řízením .
 ▶ V . Novotná: jak je to s  přidělováním dota-

cí (vzhledem k  prohlášení p .  prezidenta) . 
M . Stránská: od  léta byly dotace zastaveny, 
nyní probíhá přidělování dotací z  MZ přes 
Ministerstvo financí, je časové zpoždění .

 ▶ H . Opravilová: do vnitřního řádu AP: a) prů-
vodcem na  rekondici nemůže být osoba, 
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která sama vlastní průkazku ZTP/P; b) mož-
nost hlasování per rollam . 
Navrhuje přesunout dubnovou schůzi z 20 . 4 .  
(Velikonoce) na 13 . 4 . 
Na  stránkách www .mapapristupnosti .cz je 
možné zjistit přístupy do pražských objektů 
(kultura, úřady, bankomaty, sport apod .) . 

 ▶ J . Šebestová: počet platících členů se snižuje, 
tím i celková částka . V roce 2015 – 632 platí-
cích členů, 2016 – 618, 2017 – 594, 2018 – 555 .

 ▶ J . Zimová bude zajišťovat kontakt s Kancelá-
ří Ombudsmana pro zdraví, možnost právní 
porady .

 ▶ M . Langmeierová: Klinika rehabilitačního 
lékařství disponuje lůžkovým oddělením . 
Jsou ochotni přijímat zájemce se souhlasem 
MUDr .  Břízové (Poradna polio) . Pokud tato 
souhlas neudělí, je možno obrátit se přímo 
na primářku MUDr . Angerovou .

 ▶ M . Mruzková do  vnitřního řádu: pokud 
bude někdo chtít zasílat Zpravodaj elektro-
nicky, musí o to požádat . 
Připravuje se letní Zpravodaj: návrh zveřej-
nit zmiňovanou mapu přístupnosti, dále 
výzvu k členům ohledně různých pomůcek 
pro výstavu (naváže spojení s  Maďarskem, 
kde pořádána podobná výstava) . Pro bu-
doucí setkání EPU navrhuje ohledně bezba-
riérového ubytování kontaktovat M . Šimůn-
ka (zkušenosti) . K  výročí založení Asociace 
připraví pro Festival prezentaci o 30leté čin-
nosti . M . Stránská navrhuje do  Zpravodaje 
přidat jako přílohu plánovaný dotazník .

 ▶ B . Doležalová: problém se zdravotním po-
tvrzením k řidičskému průkazu po 70 . roce – 
obvodní lékařka požaduje potvrzení od po-
lio poradny, to MUDr . Břízová odmítla vydat, 
není kompetentní . 

 ▶ M . Langmeierová: žel toto není vyřešeno, 
ani legislativou . Informace byly zveřejněny 
ve Zpravodaji 3-4/2016, str . 20 . B . Doležalo-
vá bude kontaktovat autoškoly pro invalidy, 
jak postupovat, dodá rozklad pro Zpravodaj . 
Případně se obrátíme na právničku Kancelá-
ře Ombudsmana pro zdraví . 

 ▶ L . Zušťáková nabízí pomoc se Sborníkem 
z konference se SZÚ . 
Jedličkův ústav pořádá divadelní festival 
amatérského divadla „Vedle Jedle“ . Je po-
zván i soubor Verva se svým představením . 

 ▶ B . Svoboda: se zdravotním potvrzením k ři-
dičskému průkazu nemá problémy, záleží 
na  přístupu lékaře . Opět navrhuje ve  Zpra-
vodaji důrazně a  viditelně upozornit členy 
na  placení příspěvků – viz . Stanovy, čl . 8 – 
práva a povinnosti členů, bod 2c) platit řád-
ně členské příspěvky .

 ▶ J . Šebestová: roční výkaz 2018 je připraven, vy-
plývá z něj, že se navzdory nepřidělení dotace 
MK 2018 a snižujícím se členským příspěvkům 
nedostáváme do tzv . červených čísel . 
Za rok 2018 je AP v plusu 15 516,68 Kč .

23. 3. 2019 Centrum AP Na Skalce, Praha
1.  Aktuality

 ▶ E . Chadima zahájil zprávou o  jednání s  tis-
kárnou Cicero, kde nám sponzorsky tisknou 
potřebné složenky: tiskárna výhledově končí, 
osloví ji ještě s prosbou o vytištění složenek .  

2. Dotace 2019
 ▶ M . Stránská – letošní dotace: 

MK – požadováno 33  000 Kč (dle předběž-
ných informací bude poskytnuto 100%) .
ÚV – požadováno 166 640 Kč (dotace avizována) . 
MZ – podávání žádostí vyhlášeno až 10 . 12 . 2018 
s upozorněním, že v případě poskytnutí bude 
dotace na rekondiční pobyty, konané v 2 . pol . 
2019 . Požádala proto ministerstvo o  výjimku 
udělení dotací na celý rok, příp . o možnost roz-
počítat dotaci půlroční na celý rok . 
Bude nás průběžně informovat;

 ▶ Interní předpisy: výboru předloženo Do-
držování právního řádu a Spisový řád, oba 
předpisy byly schváleny . 

3. Rekondice 2019 a další plánované akce
 ▶ E . Chadima – seznamy účastníků rekondič-

ních pobytů jsou připraveny, ještě jsou vol-
ná místa v Luhačovicích i v Janských Lázních 
II . Začínají se hradit zálohové faktury . 

 ▶ M . Stránská zahájila přípravné práce na  vy-
dání Sborníku .

4. Stížnosti, připomínky, žádosti a náměty členů
 ▶ M . Mruzková: 

Upravuje webové stránky, odborné texty 
schválí lékařky ve výboru; 
Ve Zpravodaji zvažuje zveřejnit článek o Věře 
Obrdové, jedné ze zakládajících členek aso- 
ciace . Prosí ostatní členy o vzpomínky; 
V Ostravě se stále plave, neuvažuje i Praha 
o znovuzavedení plavání?
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Je potřeba v  Janských Lázních vyčistit des-
ku připomínající 50 let od eradikace dětské 
obrny, příští rok bude šedesátileté výročí!
Bude se tvořit nová redakční rada, její člen-
kou bude předsedkyně AP M . Stránská .

 ▶ Dlouholetý předseda a  nyní člen kontrolní 
a revizní komise Milan Plašil začátkem dubna 
oslaví životní jubileum . M . Stránská za  Aso- 
ciaci polio navštíví jubilanta s blahopřáním .

 ▶ V . Tobiáš: zvyšuje se počet návštěvníků na-
šich webových stránek, zejména stránek 
s odbornými texty . Překvapující je také vel-
ká návštěvnost australské asociace; 
V letošním roce se bude hradit poplatek za strán-
ky, půjde o částku téměř 6 tisíc na dva roky . 

 ▶ B . Doležalová kontaktovala autoškolu Horáz-
ný v  Praze, zda by nám mohli pomoci v  pří-
padech prodlužování platnosti řidičských 
průkazů, kdy se lékař zdráhá toto potvrdit . 
Jednalo by se např . o možnost kondiční jízdy, 
na základě té by bylo žadateli vydáno potvr-
zení, že je schopný řídit . Má sjednánu schůzku 
s majitelem autoškoly, sdělí výsledek jednání .

 ▶ L . Zušťáková poděkovala za  nabídnutou 
pomoc s divadlem Verva . Rádi by nám před-
vedli, co mají nastudováno .

13. 4. 2019 Centrum AP Na Skalce, Praha 
1. Aktuality

 ▶ M . Stránská: Ministerstvo kultury oznámilo 
poskytnutí dotace na  Festival v  plné námi 
požadované výši 33 000 Kč . Z ÚV dotace při-
slíbena, MZ zatím stagnuje;
Přípravné práce kolem Sborníku byly zahá-
jeny, přicházejí již příspěvky, i v angličtině;
U příležitosti cesty do zahraničí se sešla v Bra-
tislavě se Š . Grajcárem, který finanční výsle-
dek za činnost pro naši AP v roce 2018 věnoval 
zpětně darem AP . Společně byly projednány 
další akce: Š . Grajcár uvažuje o podpoře z Vi-
segradského fondu na příští rok, např . u výro-
čí 60 let vymýcení obrny – při zahájení výstavy 
60 let se může uskutečnit velká akce společně 
se zástupci V4; při setkání výboru EPU požá-
dá zahraniční kolegy, zda by k výstavě mohli 
pomoci se zapůjčením zdravotních pomůcek, 
které se používaly (existují-li) . Byla by to pro 
nás pomoc k plánované výstavě v roce 2020; 
hledají se cesty a možnosti, které by nám při 
této akci pomáhaly;

Plánuje také oslovit majitele firmy, která 
bude v ČR vyrábět vakcínu proti obrně, s na-
bídkou případné spolupráce .

2. Příprava vydání červnového Zpravodaje
 ▶ M . Mruzková: 

Apel na  všechny členy AP, aby povinnost 
platit členské příspěvky řádně dodržovali se 
zveřejněním grafů o poklesu platících členů . 
Pozvání na pravidelnou podzimní akci – Festival;
Uvažuje se o vložení dotazníku Vaše zdraví 
a pohoda – máme zájem získat názory členů 
na  jejich zdraví . Dotazník bude anonymní 
a výsledky budou sloužit pro potřebu AP;
V  rubrice Obrazy obrnářů zavzpomínáme 
na  jednu ze zakládajících členek AP Věru 
Obrdovou; 
Je možné prostřednictvím e-mailu AP po-
žádat o  zasílání Zpravodaje elektronickou 
cestou;

3. Stížnosti, připomínky, žádosti a náměty členů
 ▶ E . Chadima: 

Na  základě předchozích jednání zakoupí 
schůdky pro umožnění přístupu do horních 
částí skříně v Centru;
Zprostředkuje tisk složenek na  placení čl . 
příspěvků, i na platby rekondičních pobytů;
Navrhuje v příštím roce konat Festival v září 
v dřívějším termínu . Protože je Festival spo-
jen s rekondicí, je třeba dohodnout termín 
nejdříve se Sola Fide; 
Zjistí možnost umístění našeho informač-
ního stánku při zahájení lázeňské sezony 
v Janských Lázních 2019;
Rekondice – MZ dotace, plány 1137 poby-
tových dnů, skutečnost 1149 . Na 2 . pololetí 
481 pobytových dnů, skutečnost 479;
S  Janskými Lázněmi dojednal pro plavání 
v  bazénu stejné podmínky jako v  loňském 
roce, zejména finanční .

 ▶ V . Novotná společně s  manželem Karlem 
poskytli AP finanční dar ve výši 4 000 Kč .

 ▶ J . Šebestová věnovala AP, stejně jako v roce 
2018, finanční dar ve výši 6 000 Kč .

 ▶ B . Doležalová se setkala s  majitelem auto-
školy Horázný, JUDr .  Ing .  Ondřejem Horáz-
ným, jednala o problému s prodlužováním 
platnosti řidičského průkazu po  70 . roku . 
Byl velice vstřícný, nebylo by třeba absol-
vovat zkoušky na  trenažéru, dostačující je 
absolvování kondiční jízdy . 
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M . Stránská ho bude kontaktovat za účelem 
uzavření písemné dohody . Výsledek bude 
zveřejněn ve Zpravodaji .

 ▶ L . Zušťáková s  divadélkem VERVA chystá 
na podzim nové představení – Dekameron, 
rádi pro Asociaci vystoupí .

18. 5. 2019 Sola Fide Janské Lázně
1. Aktuality

 ▶ M . Stránská: 
Ve dnech 11 . až 19 . 5 . probíhá Týden Rotary 
v  Praze, 18 . 5 . se koná konference českých 
a slovenských Rotary klubů . Pro nás je zají-
mavé hodnocení, že ČR byla první zemí, kde 
byla vymýcena obrna . I  když pro nás není 
spolupráce s  Rotary kluby perspektivní, M . 
Stránská plánuje oslovit guvernéra a  navá-
zat na dřívější jednání .
Proběhla schůzka s  prim . MUDr .  I . Uiberla-
yovou v Janských Lázních (text pro Sborník, 
odesílání návrhů do jiných lázní, akce v roce 
2020) . Jednání bude pokračovat s  ředite-
lem SLL, Mgr . M . Voženílkem 20 . 5 . (Festival, 
Sborník, 60 . let eradikace, spolupráce se SLL 
k získání očekávané dotace z Norských fon-
dů) . O výsledku nás bude informovat .
Ve španělské Vitorii se bude příští rok konat 
3 . mezinárodní konference o polio, zúčastní 
se primářka i ředitel Janských Lázní .

 ▶ E . Chadima – právě probíhá rekondice 
v  Janských Lázních v  Sola Fide . Vyskytující 
se problémy řeší průběžně s  novým správ-
cem . Jedná také o termínech pro příští rok, 
podzimní rekondice se přesouvá na začátek 
září, s tím i Festival . 
Rekondiční pobyt v  Konstantinových Láz-
ních proběhl ke všeobecné spokojenosti . 
Čekají nás ještě Luhačovice, Janské Lázně II 
a Klimkovice . 

2. Zpravodaj, Festival 
 ▶ M . Mruzková: Zpravodaj je připraven, cca 

40 stran, s Dotazníkem, doplňují se návrhy 

úprav . Bude obsahovat pozvánku na letošní 
Festival OOO s výzvou pro případné zájem-
ce o vystoupení . V programu výstava archiv-
ních fotografií, výstava ručních prací apod . 
Sobotní společenský večer je ohrožen tím, 
že ve stejný den se koná Janskolázeňský ku-
linářský den . 

3. 60 let eradikace 
 ▶ V  roce 2020 si připomeneme 60 . výročí era-

dikace polio v ČSR . Prim . MUDr . Uiberlayová 
s ředitelem Mgr . Voženílkem uvažují téma po-
lio/postpolio syndrom zařadit na každoroční 
konferenci v  Janských Lázních . M .  Stránská 
navrhuje přiblížit se k termínu 24 . 10 . 2020 –  
Mezinárodního dne boje proti polio .

 ▶ Pokračuje plánování výstavy v  Národním, 
eventuelně Technickém muzeu . Š . Grajcár 
vyzve i  slovenské obrnáře s  prosbou o  po-
moc získat nějaké pomůcky, které jsme 
v mládí používali .

 ▶ Uvažuje se o  možnosti televizního vysílání, 
např . diskusního pořadu (Sama doma atd .) .

4. Stížnosti, připomínky, žádosti a náměty členů
 ▶ E . Přibylová zve na posezení do Ostravy, kte-

ré se koná 27 . 6 . 2019 .
 ▶ L . Zušťáková: v  září vystoupí v  Jedličkově 

ústavu divadélko Verva .
 ▶ M . Mruzková připomíná údržbu památní-

ku polio před Lázeňským domem; je třeba 
konzultovat s V . Vondrejsem . 
Navrhuje oslovit naše členy s  právnickým 
vzděláním .  
Poděkovala H . Opravilové za pomoc s odbor-
nými články na webových stránkách, angažo-
vala se ve vzniku našeho dotazníku . Posouze-
ní odborných článků slíbila také M . Havlová .

 ▶ M . Mruzková věnovala AP 6 000 Kč .
 ▶ M . Stránská: dotace na rekondice – na webo-

vých stránkách MZ jsou jen základní infor-
mace . Otevře tuto otázku na  setkání Paci-
entských organizací 22 . 5 . 

Zápisy ze schůzí výboru AP zpracovala J. Šebestová

Hospodaření za rok 2018
Dne 23 . března 2019 proběhla revize hospodaření Asociace polio kontrolní a revizní komisí AP 

ve složení: členové Václav Tobiáš, Jana Zeminová, Jana Zimová a tajemnice AP Jaroslava Šebestová . 
Členové navázali na předcházející kontrolu provedenou za rok 2017 . Provedli kontrolu všech 

účetních dokladů za rok 2018 a dále provedli kontrolu bankovních účtů a pokladny . Členové kon-
trolní a revizní komise nezjistili žádné závady . Vedení veškeré dokumentace odpovídá zákonům 
o účetnictví . Předmětem revize byl stav finanční hotovosti na jednotlivých účtech a v pokladně .
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Kontrola pokladní hotovosti
Pokladní kniha – počáteční stav k 1 . 1 . 2018 2 274,00 
Příjmy 15 594,00 
Výdaje 17 652,00 
Stav v pokladně k 31 . 12 . 2018 216,00 

Kontrola bankovních účtů
Účet u ČS, a.s. (provozní) č. 80413349/0800
Počáteční stav k 1 . 1 . 2018 390 189,85 
Příjmy 94 904,61 
Výdaje 65 422,83 
Konečný zůstatek k 31 . 12 . 2018 419 671,63 

Účet u UniCredit Bank (dotační) č. 2113993458/2700
Počáteční stav k 1 . 1 . 2018 101 445,94 
Příjmy 1 188 644,28 
Výdaje 1 200 551,38 
Konečný zůstatek k 31 . 12 . 2018 89 538,84 

Celkem peněžní prostředky k 31. 12. 2018 509 426,47 

Přehled o příjmech a výdajích za rok 2018 

Příjmy

Příjmy od daně z příjmů osvobozené:

Členské příspěvky 96 911,00 Kč 

Sponzorské dary, výnos z tomboly 14 594,00 Kč 

Příjmy, které nejsou předmětem daně z příjmů: 

Dotace Úřadu vlády 73 890,00 Kč 

Dotace Města Janské Lázně 2 000,00 Kč 

Dotace MZ ČR 386 800,00 Kč 

Příjmy zdaněné srážkovou daní:

Úroky BÚ 67,89 Kč 

Ostatní příjmy: 

Platby od účastníků rekondičních léčebných pobytů* 724 880,00 Kč 

Celkem příjmy 1 299 142,89 Kč 

* Nejsou příjmy AP

Výdaje

Poštovné, kancelářské potřeby* 2 980,00 Kč 

Poplatky za vedení BÚ 2 771,00 Kč 

Srážková daň z úroků 8,27 Kč
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Daň dle zvláštní sazby 0,00 Kč

Náklady kulturně společenského centra (nájem, energie)* 25 387,00 Kč 

Ostatní výdaje AP (mínus členský poplatek EPU)* 33 595,50 Kč 

Poplatek EPU (Evropská polio unie) 2 617,60 Kč

Výjezdy (příspěvky)* 13 940,56 Kč

Přeplatky + vratky členům za rekondiční pobyty 181 358,00 Kč 

Léčebné rekondiční pobyty* 867 848,00 Kč 

Náklady na Festival OOO* 17 812,00 Kč 

Zpravodaj AP* 84 308,28 Kč 

Mzdy, odměny* 51 000,00 Kč 

Celkem výdaje 1 283 626,21 Kč 

* Částečně hrazeno z dotací poskytnutých MZ ČR, ÚV ČR, Města Janské Lázně

Rozdíl příjmů a výdajů – zisk 15 516,68 Kč  

Důležité informace
Platba členských příspěvků neustále klesá
Svědčí o tom tyto grafy

Jak je uvedeno ve Stanovách AP, článku 8 Práva a povinnosti členů v bodě 2 . c) má člen povinnost 
platit řádně členské příspěvky . Tuto povinnost žel plní čím dál tím méně členů . Snižuje se tím 
příjem AP a tím pádem i možnost rozšiřovat činnost pro nás – obrnáře . 

Výbor AP
Zasílání Zpravodaje elektronicky
Pokud máte zájem o zasílání Zpravodaje přes internet, sdělte to tajemnici J . Šebestové na e-mail: 
asociacepolio@seznam .cz s vaší e-mailovou adresou . V tom případě vám časopis už nebudeme 
zasílat poštou .

Redakce

Apelujeme na všechny členy Asociace 
polio, aby řádně platili členské příspěvky.

Členský příspěvek je 150 Kč na rok.
Uvítáme i vyšší částku jako dobrovolný 

příspěvek na akce Asociace polio.
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Volby 2020 na období let 2021 až 2025
Asociace polio v příštím roce vyhlásí volby zá-

stupců do výboru a kontrolní a revizní komise 
AP na další volební období pěti let . Naše obrnář-
ská generace neúprosně stárne, ubývají nám síly . 
Výbor proto vyzývá především členy, narozené 
v padesátých letech, kteří jsou ještě v plné síle – 
prosím popřemýšlejte, potřebujeme do  vedení 
zvolit ještě aktivní členy, kteří budou moci zajiš-

ťovat činnost Asociace polio v nejbližším období .
Do redakční rady našeho časopisu hledáme čle-
na, který by se mohl věnovat velice důležité rub-
rice . Jde o Právní, sociální a zdravotní poradnu . 
V této rubrice zveřejňujeme aktuální změny v le-
gislativě . Chce to sledovat zejména portál MPSV, 
MZ, dobrým pomocníkem je portál NRZP a jiné .

Výbor AP 

Svolání shromáždění všech členů AP
Výbor Asociace polio se sídlem Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10 svolává shromáždění 

všech členů AP, které se uskuteční v neděli dne 22 září 2019 od 10 .00 hodin v Malém sále Jan-
ského dvora SLL Janské Lázně .

Program: 
1 . Zahájení . 
2 . Schválení zapisovatele a ověřovatele zápisu . 
3 . Informace o činnosti za poslední období . 
4 . Výroční zpráva 2018 a Zpráva o hospodaření za rok 2018 – viz webové stránky AP . 
5 . Rozpočet 2019 . 
6 . Plány na rok 2020 . 
7 . Diskuse, přijetí usnesení, závěr . 

Registrace členů AP začíná v 9 .30 h . Účastnit se mohou všichni členové, i neaktivní (neplatící), ale 
ti nemohou volit . Členům nepřísluší náhrada nákladů, které jim vzniknou v  souvislosti s  jejich 
účastí na shromáždění všech členů AP . Těšíme se na vaši účast . 

Za Asociaci polio předsedkyně PhDr. Marcela Stránská

Kulturně společenský festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2019 
Sobota 21. až pondělí 23. září 2019, Janské Lázně
Zveme vás na tradiční festival do Janských Lázní. 
Festival připravujeme s podporou a pod záštitou Ministerstva kultury ČR, Státních léčebných láz-
ní s . p . Janské Lázně a Městského úřadu Janské Lázně . 

Sobota 21. září
Příjezd účastníků na Festival 2019, neformální setkání

14 .00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio

19 .00 h Kolonáda: Obrnáři baví obrnáře s vernisáží výstavy Archivních fotografií
obrnářů, jednotlivá vystoupení, k poslechu a tanci hrají Přátelé polio

Neděle 22. září

10 .00 h Janský dvůr, Malý sál: Oficiální zahájení festivalu, vystoupení hostů,
Shromáždění členů Asociace polio – aktuální informace, diskuze

14 .00 h RELAX u kolonády Dolní promenáda: posezení a hraní s Přáteli polio

19 .00 h Kolonáda: Společenský večer s produkcí Vosa Bandu, k tanci a poslechu hraje
Miroslav Vosáhlo

Pondělí 23. září
Volný program, přátelská setkání, odjezd účastníků Festivalu 2019
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Drobné změny vyhrazeny . Vstup na všechny akce v rámci Festivalu jsou pro členy Asociace polio zdarma . 

Obrnáři, kteří chtějí vystoupit v kulturním pořadu Obrnáři baví obrnáře,  
ať se přihlásí koordinátorce festivalu Márii Mruzkové: tel. 739 523 510,  

e-mail m.mruzkova@post.cz nejpozději do 10. 9. 2019.

Kulinářský den
Festival OOO se koná v průběhu druhé rekon-

dice v Sola Fide . Původně byl plánovaný na dny 
27 . až 29 . září . Z důvodu, že 28. září 2019 SLL Jan-
ské Lázně organizují svůj již tradiční Kulinářský 
den a  naši akci by nemohly zajistit, předsunuli 
jsme náš termín celého Festivalu o  týden dřív . 
Přesto vás zveme na náměstí před secesní Kolo-

nádou od 10 .00 do 18 .00 hod . na celodenní akci 
plnou lákavých dobrot . Ve stáncích budete moct 
ochutnat z kuchařského umění místních restau-
rací, najdete stánky s regionálními potravinami 
a výrobky od místních farmářů . Nebude chybět 
hudební doprovod a možná i známá osobnost . 

Redakce 

Důležité upozornění k dopravě do Janských Lázní
Naše klienty a  návštěvníky Janských Lázní 

upozorňujeme, že od 29 . 3 . do 31 . 10 . 2019 bude 
úplně uzavřena silnice mezi odbočkou k  Vesně 
(pod Garážemi) a  náměstím u  Janského dvora 
(k  cukrárně) . Příjezd do  Janských Lázní bude 
možný pouze Dolní promenádou nebo ve směru 
od  centrálního parkoviště u  lanovky Černohor-
ský Express . Svými automobily nebudou moci 
klienti Janských Lázní vjíždět ani parkovat v uza-
vírkou označených zónách . Pěší doprava klientů 
bude zabezpečena pomocí přechodů a můstků . 

Autobusová zastávka „U Kolonády“ zůstává 
v  provozu, autobusy budou do  zastávky zajíž-

dět směrem od centrálního parkoviště u lanov-
ky Černohorský Express . 

Parkoviště klientů „U Sokolovny“ bude v pro-
vozu bez omezení . Klienti a jejich návštěvy mo-
hou dále využívat městská parkoviště „U  Ply-
šanky“ nebo v  Obchodní ulici a  samozřejmě 
centrální parkoviště u  dolní stanice kabinkové 
lanové dráhy Černohorský Express . 

Bez omezení bude i příjezd k dětské léčeb-
ně Vesna, včetně parkoviště klientů . 

Prosíme o trpělivost a děkujeme vám za po-
chopení .

Vedení léčebných lázní

Výstava k jubileím v roce 2020
Jak je uvedeno v  zápisu z  výborové schů-

ze, příští rok uplyne 60 let od eradikace polia 
v  ČSR . Zároveň uplyne již 30 let od  založení 
Asociace polio . 

Tato výročí inspirovala výbor AP k napláno-
vání výstavy o poliu . Předběžně je konzultova-
né Národní muzeum v Praze . 

Obracíme se na vás, čtenáře Zpravodaje 
a  všechny členy AP, s  výzvou: Pokud máte 
a  můžete zapůjčit jakékoliv pomůcky, pamět-
ní fotografie nebo jiné artefakty pro výsta-
vu, kontaktujte nás na  adrese: Asociace polio, 
Jabloňová 2891/2, 106  00 Praha 10, mobilní  
telefon: 728 119 174 . 

Postpoliomyelitický syndrom. Přenosná dětská obrna.  
Zkušenosti obrnářů. 
Odborná konference 24. 10. 2018

Vracíme se k  loňské konferenci prostřednic-
tvím zprávy MUDr. Kateřiny Fabiánové, Ph.D.

Státní zdravotní ústav (SZÚ) Praha a  Asociace 
polio s  finanční podporou Úřadu vlády ČR uspo-
řádaly 24 . 10 . 2018 v pořadí již druhou odbornou 
konferenci na téma „Postpoliomyelitický syndrom, 
Přenosná dětská obrna, Zkušenosti obrnářů .“ 

Akce se konala ve  velké přednáškové síni 
SZÚ přesně v  den, kdy se slaví Světový den 
boje za  vymýcení dětské obrny vyhlášený Or-
ganizací spojených národů (OSN) .

Konference se zúčastnilo 112 posluchačů 
z různých oborů se silným zastoupením zástup-
ců Asociace polio a s mezinárodní účastí v osobě 
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PhDr . Štefana Grajcára, předsedy Asociácie polio 
ve  Slovenské republice . Na  konferenci zaznělo 
celkem 10 příspěvků, které byly zaznamenává-
ny na  video a  jsou volně k  dispozici na  webo-
vých stránkách Státního zdravotního ústavu:
http://www .szu .cz/tema/prevence/odborna-

-konference-postpoliomyeliticky-syndrom-
-prenosna-1

V  předsálí byla po  celou dobu konference 
přítomná zástupkyně Státních léčebných lázní 
Janské Lázně, která informovala o nabídce láz-
ní, zejména o léčebných, rehabilitačních a well-
ness pobytech .

Konferenci zahájila a  všechny přítomné 
přivítala koordinátorka celé akce MUDr .  Kate-
řina Fabiánová . Poté předala slovo řediteli SZÚ 
MUDr . Pavlu Březovskému, MBA, který pohovořil 
zejména o zkušenosti s poliomyelitidou z vlastní 
rodiny a také o významu očkování pro ochranu 
celé populace . Poté předsedkyně Asociace polio 
PhDr .  Marcela Stránská připomněla skutečnost, 
že díky odborné péči a  prevenci byla poliomy-
elitida v  Československu postupně odsunuta 
do pozadí a téměř zapomenuta . Nicméně právě 
poslední generace osob postižených dětskou 
přenosnou obrnou sdružených v  Asociaci po-
lio se stále snaží, aby se nezapomnělo nejen 
na  onemocnění, ale zejména na  obrnáře, tedy 
ty, kteří přenosnou dětskou obrnou onemocněli 
a nyní se potýkají s jejími následky, postpoliomy-
elitickým syndromem . Nakonec přítomné přiví-
tala vedoucí Centra epidemiologie a mikrobiolo-
gie (CEM) MUDr . Barbora Macková .

Pak již následovaly prezentace podle odbor-
ného programu . Ve  sdělení „Poliomyelitida – 
Současná epidemiologická situace“ upozornila 
MUDr . J . Částková, CSc ., z Oddělení epidemio-
logie infekčních nemocí, CEM, SZÚ, mimo jiné 
na  přetrvávající riziko přenosu onemocnění 
z polioendemických zemí, kde se stále nedaří 
dostat poliomyelitidu pod kontrolu . I v samot-
né Evropě hrozí podle Regionální certifikační 
komise riziko expozice viru vzhledem k  nízké 
proočkovanosti, migraci a  riziku importu one-
mocnění . Očkování proti přenosné dětské obr-
ně tak zůstává jedinou možnou prevencí . 

V  druhé prezentaci „Národní program surve-
illance poliovirů ve  vnějším prostředí“ MUDr .  Pet-
ra Rainetová z  Národní referenční laboratoře pro 
enteroviry, CEM, SZÚ popsala důležitou součást 

surveillance poliomyelitidy, environmentální sur-
veillance . Jedná se o monitorování odpadních vod 
na výskyt enterovirů z hlavních městských kanali-
zací a z odvodu odpadních vod utečeneckých tá-
borů . Odběry odpadních vod zajišťují pracovníci 
zdravotních ústavů ve spolupráci s krajskými hygi-
enickými stanicemi 1× měsíčně a vyšetření provádí 
Národní referenční laboratoře pro enteroviry .

Ve  třetí prezentaci „Zkušenosti z  Polio po-
radny a občany s polio v současnosti“ seznámi-
la prof . MUDr . Olga Švestková, Ph .D ., přednost-
ka Kliniky rehabilitačního lékařství z 1 . lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy a Všeobecné fakult-
ní nemocnice v Praze přítomné s poliomyeliti-
dou a jejími následky . Zmínila rovněž obrovský 
význam Janských Lázní v následné rehabilitaci . 
Připomněla také významného virologa, pana 
docenta Slonima, a  jeho přínos k prevenci po-
liomyelitidy . Informovala dále o činnosti Polio 
poradny na Albertově .

Bohužel při psaní této zprávy, jsem se do-
zvěděla, že paní profesorka 13 . prosince 2018 
náhle zemřela . Byla vedoucí jediné Polio po-
radny v České republice a mnoho let byla úzce 
spojena s Asociací polio; poskytovala například 
odbornou garanci požadovanou při podávání 
žádostí o dotace na rekondice na Ministerstvo 
zdravotnictví . Paní profesorka byla přesvědče-
na, že právě rehabilitace poskytují obrnářům 
naději na  kvalitnější život navzdory zdravot-
ním komplikacím .

Ve  čtvrté prezentaci „Příčiny vzniku post-
poliomyelitického syndromu a  diagnostika“ 
doc . MUDr . Miluše Havlová, CSc ., z 1 . lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy přednesla komplex-
ní přehled etiologie, klinických příznaků post-
poliomyelitického syndromu, diagnostiky a di-
ferenciální diagnostiky . 

V  pátém sdělení „Kvalita života obrnárov 
na Slovensku – úvodná sonda“ PhDr . Štefan Graj-
cár, předseda Asociácie polio ve Slovenské repub-
lice, seznámil přítomné s průzkumem, který pou-
žil 11 otázek z dotazníku SF 36, který se používá 
na  měření kvality života související se zdravím . 
Zajímavým a smutným zjištěním, které z dotazní-
kového průzkumu vyplynulo, bylo, že až 52 % vše-
obecných nebo odborných lékařů, které pacienti 
s  postpoliomyelitickým syndromem navštěvují, 
mylně předpokládá, že mají dětskou mozkovou 
obrnu (DMO) . Závěrem dr .  Grajcár zdůraznil po-
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třebu diagnostiky a  cílené léčby postpoliomyeli-
tického syndromu s důrazem na rehabilitaci .

V  šesté prezentaci „Léčba poliomyelitidy 
a  postpoliomyelitického syndromu v  Janských 
Lázních“ se primářka Lázeňské léčebny dospě-
lých a Odborného léčebného ústavu MUDr . Iva-
na Uiberlayová věnovala principům léčby polio-
myelitidy a  postpoliomyelitického syndromu . 
Zmínila sestru Kenny (Elisabeth Kenny) a  její 
speciálně vypracovanou fyzioterapeutickou 
metodiku pro léčbu u dětské obrny . Dále uvedla 
metodu proprioceptivní neuromuskulární facili-
tace vypracovanou americkým lékařem a  neu-
rofyziologem dr . Hermanem Kabatem společně 
s  fyzioterapeutkami Margaret Knott a  Dorothy 
Voss . Svou prezentaci měla paní primářka doku-
mentovanou řadou fotografií z  rehabilitačních 
pobytů v Janských Lázních, kde se často mnozí 
z přítomných poznávali .

V  sedmém sdělení „Farmakologie postpolio- 
myelitického syndromu“ doc . MUDr . Miluše Hav-
lová, CSc ., stručně a  jasně shrnula symptomatic-
kou terapii včetně léčby bolesti u postpoliomye-
litického syndromu a  možnosti kauzální terapie, 
například intravenózní aplikaci imunoglobulinů .

V osmé prezentaci „Co mi polio vzalo a dalo“ 
MUDr .  Eliška Bébrová z  Ústavu lékařské mi-
krobiologie 2 . lékařské fakulty UK a  Fakultní 
nemocnice Motol popsala svůj životní příběh, 
spojený od  dvou let s  poliomyelitidou . Závě-
rem velmi otevřeného projevu paní doktorka 
Bébrová konstatovala: „poliomyelitida mi dala 
optimismus a  vytrvalost, hezký soukromý ži-
vot, obrovské množství přátel a poznání jejich 
osudů, a  poznání mnoha obětavých lékařů, 
rehabilitačních pracovníků a  dalších, na  které 
vzpomínám s vděčností a úctou“ .

V  devátém sdělení „Osobní příběh“ popsala 
svůj život s poliomyelitidou Mgr . Mária Mruzková . 
Od začátku svého onemocnění poliomyelitidou 
v  11 měsících, přes četné rehabilitace, operace, 
studia, rodinu a  práci . V  dospělosti vše zvláda-

la a necítila ani potřebu se léčit . Mgr . Mruzková 
řekla: „my obrnáři jsme vždy pracovali na 100 %, 
abychom dokázali, jak jsme potřební“ . Nicméně 
časem začala pociťovat únavu, oslabení konče-
tin, bolesti kloubů . Přiznala, že tak rychlý postup 
potíží nečekala . Konstatovala, že každý obrnář 
by raději žil jako zdravý, nehendikepovaný . Nic-
méně pokud by si měla vybrat mezi tím, co jí 
poliomyelitida dala nebo vzala, zvolila by „co mi 
dala“ – odolnost překonávat různé životní situ-
ace, skvělé kamarády a přátele, manžela a syna .

V  posledním, desátém sdělení „Vzpomínky 
na léčení obrny a co z toho plyne“ doc . RNDr . Vla-
dimír Vondrejs, DrSc ., popsal svůj polio příběh, 
který začal po válce, v  jeho osmi letech . Zmínil 
například nedostatek důležitého přístroje, tzv . 
železných plic, které byly pro pacienty posti-
žené obrnou dýchacích svalů životně důležité . 
Hospitalizován byl nejdříve na Bulovce u profe-
sora Procházky, který u  něj vyzkoušel transfúzi 
krve od paní, která prodělala poliomyelitidu, což 
byla jedna z tehdejších experimentálních terapií . 
Poté byl přeložen do  Masarykových domovů 
v  Krči, následně každý rok pobýval kolem šesti 
týdnů v Janských Lázních . Aktivně sportoval, vy-
studoval chemii na  Přírodovědecké fakultě UK 
v  Praze . S  velkým zaujetím se stále ve  volném 
čase věnuje malování a sochaření . Dříve doporu-
čované cvičení a sportování až do únavy v rámci 
rehabilitačního posilování však vedlo pravděpo-
dobně k rychlejšímu nástupu postpoliomyelitic-
kého syndromu nejen u pana docenta Vondrejse, 
ale u řady dalších obrnářů . Vyslovil poděkování 
Asociaci polio, kde se díky svému členství a akti-
vitám a zahraničním kontaktům Asociace vlastně 
poprvé dozvěděl o postpoliosyndromu a terapii . 

Na závěr si dovolím malé konstatování; přes 
veškeré problémy, které obrnářům nemoc při-
nesla, jsou velcí životní optimisté a  je radost 
s nimi být .

MUDr. Kateřina Fabiánová, Ph.D., Oddělení 
epidemiologie infekčních nemocí, CEM, SZÚ

Ještě v říjnu nám přednášela o zkušenostech z Polio poradny… 
Od roku 2004 byla prof . MUDr . Olga Švestková, 

Ph .D . přednostkou Kliniky rehabilitačního lékařství 
1 . LF UK, Na Albertově 7, Praha 2, až do svého neče-
kaného úmrtí na konci roku 2018 . A s touto klinikou 
je spojena také naše poslední Polio poradna v Če-
chách, kterou paní profesorka celá léta vedla . 

V blízkém kontaktu s obrnáři to byl vlastně 
prof . MUDr . Jan Pfeiffer, DrSc ., který vedl řadu 
let Krajskou poradnu pro stavy po  poliomye- 
litis anterior acuta po  primářce MUDr .  Karle 
Kučerové . Poté jako přednosta Kliniky rehabi-
litačního lékařství 1 . LF UK převedl tuto porad-
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nu na Albertov . Pan profesor považoval na zá-
kladě osobních zkušeností obrnáře „za  osoby 
dobře integrované“ a  pokládal za  užitečné 
získávat od nich informace, v čem byly hlavní 
podněty jejich rehabilitace do  aktivního živo-
ta, a  především do  zaměstnání a  rodinného 
života . S jeho názorem, že osoby, které přestály 
poliomyelitis, měly vždy velmi dobrou svépo-
mocnou organizaci, se prof . O . Švestková, jeho 
žačka, ztotožňovala .

Bylo proto samozřejmé, že v okamžiku, kdy 
jsme se za  AP rozhodli spolu se Státním zdra-
votním ústavem v  Praze oslavit mezinárodní 
den boje proti polio konferencí o polio a post-
poliosyndromu, jsme oslovili paní profesorku 
k  účasti . Prof .  Švestková vystoupila s  příspěv-
kem Zkušenosti z  Polio poradny a  občany 
s  polio v  současnosti a  shrnula svoje poznat-
ky – vycházela ze své zkušenosti s obrnáři, ze 

studia poliomyelitidy a  vlastně z  osobních 
kontaktů a  přátelství . Její výsostné vyjádření 
jsem objevila v Historii zmíněné kliniky a ráda  
bych paní profesorku jejím citátem nám všem 
připomenula:

 „Po druhé světové válce byly k nám do Česko-
slovenska pozvány kvalifikované fyzioterapeutky 
ze Spojených Států, které vyučovaly fyzioterapii, 
a  počalo se jim říkat ,rehabilitační pracovnicé … 
Neměli jsme zraněné vojáky, ale vzniklo několik 
velmi rozsáhlých epidemií dětské obrny (polio-
myelitis anterior acuta), při kterých byla využita 
léčebná metoda sestry Kenny. Poliomyelitis posti-
hovala převážně děti a mladé lidi s velmi dobrou 
inteligencí. Vznikla velmi aktivní svépomocná 
organizace poliomyelitiků, která se poněkud po-
dobala organizacím vojáků.“ 

Jak výstižné .
Marcela Stránská

Aktivity z Európskej únie polio
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 1/2019.)

 ▶ Tohtoročné Valné zhromaždenie Európskej 
únie polio (EPU) sa nakoniec uskutoční v Lo-
bbachu, Nemecko, teda na mieste, kde sa ko-
nalo pred dvoma rokmi, v r . 2017 . Pôvodne 
sa Valné zhromaždenie malo konať v Londý-
ne a malo byť spojené s oslavami 80 . výročia 
založenia najväčšej organizácie obrnárov 
vo Veľkej Británii, British Polio Fellowship 
(BPF) . Táto organizácia sa však v  dôsledku 
zásadných zmien v britskej legislatíve týkaj-
úcich sa mimovládnych neziskových organi-
zácii, ku ktorým došlo v priebehu posledné-
ho polroka, dostala do vážnych finančných 
problémov a preto musela zásadne zmeniť 
svoje plány na  najbližšie obdobie, jednou 
z nich bolo aj zrušenie pôvodne celkom veľ-
kolepých osláv spomínaného výročia od za-
loženia . Informácie o dianí v Lobbachu vám 
prinesieme v jesennom čísle Informátora . 

 ▶ Ako sme avizovali už v jesennom čísle nášho 
Informátora, 3 . Európsky kongres o polio a PPS 
sa uskutoční v  meste Vitoria – Gasteiz v  Bas-
kicku, Španielsko, v dňoch 11 . až 13 . novembra 
2019 . Hlavnými organizátormi konferencie 
sú Baskická asociácia polio (EPE) a  miestna 
pobočka Rotary International . Či sa kongresu 
zúčastní aj niekto zo Slovenska, v tejto chvíli 
povedať nevieme, v každom prípade vás však 

budeme o rok o tomto čase informovať o jeho 
priebehu a hlavných výsledkoch . 
21 . 4 . prišla informácia, že sa táto konferen-
cia prekladá pravdepodobne na  máj – jún 
budúceho roku . Konferencia by sa mala 
uskutočniť súčasne s VZ EPU, podobne ako 
to bolo v roku 2011 v Kodani a v roku 2014 
v Amsterdame . 

 ▶ V týchto dňoch sa do distribúcie dostáva aj 
jarné číslo spravodaja Európskej únie po-
lio – EPU Newsletter, Spring 2019 – na kto-
rého príprave som sa podieľal aj ja ako 
jeho zostavovateľ a  grafik (nuž, čo všetko 
sa človek nenaučí, aj keď len systémom 
pokus – omyl a bez toho, aby sa musel ísť 
niekam dovzdelať…) . Len pripomínam, že 
EPU Newsletter vychádza len elektronicky, 
a to v anglickej a nemeckej mutácii; ak by 
ste mali záujem si ho pozrieť, rád vám ho 
na požiadanie pošlem . 

 ▶ Newsletter EPU býva, samozrejme, zverejnený 
na webstránke EPU, www .europeanpolio .eu,  
tá je však momentálne v  rekonštrukcii . Čo-
skoro by však mala byť k dispozícii jej vyno-
vená verzia, dizajn a jednotlivé funkcionality 
stránky zabezpečuje slovenská firma moder-
nestranky .sk, obsah stránky je v  rukách čle-
nov výboru EPU . 

Štefan Grajcár, stefan.grajcar@gmail.com
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Predstavujeme členské organizácie EPU
Belgicko

Na poslednom výročnom zhromaždení člen-
ských organizácií zastúpených v Európskej únii 
polio v nemeckom Rheinsbergu mi napadlo, že 
v záujme zvýšenia akejsi spolupratričnosti všet-
kých obrnárov žijúcich v Európe (je nás vraj asi 
700 tisíc) by bolo dobre, keby sme o  sebe vzá-
jomne vedeli trochu viac ako len to, že obrnári 
žijú vo všetkých krajinách Európy, samozrejme, 
aj celého sveta . Čo už, je to tak, sme rozšírenejší 
ako blonďáci, možno je nás obrnárov na celom 
svete i viac, zatiaľ… 

Po dohode s českou Asociáciou polio bude-
me v každom z nasledujúcich čísel našich Infor-
mátorov a Zpravodajov postupne predstavovať 
organizácie obrnárov v  jednotlivých krajinách 
Európy . Dohodli sme sa tiež na tom, že by sme 
takéto predstavovanie začali krajinami, kto-
rých polioorganizácie sú zastúpené v  EPU, no 
a prvou krajinou podľa abecedy je tu Belgicko . 
Predstavenie bude však krátke, stručné, s  od-
kazmi na ich webstránky, kde sa môžete dozve-
dieť viac, väčšinou síce v príslušnom národnom 
jazyku, ale príležitostne aj v iných . 

V  Belgicku pôsobia dnes dve organizácie 
obrnárov – ABP Belge pôsobiaca najmä v južnej, 
francúzsky hovoriacej časti Belgicka, a Postpolio 
België pôsobiaca najmä v  severnej, holandsky 
hovoriacej časti . Dnes si predstavíme prvú z nich . 

Názov organizácie (v  pôvodnom jazyku-
/v angličtine/v slovenčine): 

Association Belge des Paralysés, skratka: 
ABPasbl (asbl = non profit organisation/nezis-
ková organizácia) / Belgian Physically Disabled 
Association / Belgická asociácia ochrnutých 

 ▶ Rok založenia/vzniku: 1938 – založená obrnár-
mi s cieľom pomáhať obetiam detskej obrny 
(v  tom čase neexistovala žiadna sociálna po-
moc, cielená zdravotná starostlivosť, nič…) 

 ▶ História: veľmi bohatá, v  r . 2018 oslavuje 
organizácia 80 . výročie založenia (e-brož-
úra vo francúzštine vydaná pri príležitosti 
75 . výročia založenia je k dispozícii u autora, 
na požiadanie zašlem) . 

 ▶ Hlavné aktivity, oblasti činnosti: obhajoba 
záujmov osôb s  obmedzenou mobilitou; 
zastupovanie v  relevantných kľúčových 
poradných orgánoch a komisiách; organizo-
vanie prázdninových táborov; spoločensko-

-kultúrne aktivity; v sekcii polio a post-polio 
– služby zamerané na  lekárske a  parame-
dicínske informácie a  tematické stretnutia; 
na  požiadanie poskytnutie zdieľaného vo-
zidla prispôsobeného na  prepravu osoby 
na  vozíku; aktívna účasť na  činnosti EPU 
(p . Daniel Peltzer je od r . 2015 členom výbo-
ru a hospodárom EPU) 

 ▶ Vedenie: Daniel Peltzer, prezident 
 ▶ Chantal Pirlot, výkonná riaditeľka 
 ▶ Kontakt: webstránka – http://www .abpasbl .be 

(vo francúzštine a čiastočne aj v holandštine) 
facebook – ABPasbl .be 
adresa – Association Belge des Paralysés – 
ABP asbl Chaussée de Gand 1434 B – 1082 –  
Bruxelles Tel . +322 4216965 
Email: info@abpasbl .be 

Podľa informácií, ktoré poskytol p. Daniel Peltzer, 
prezident ABP, resp. zo zdrojov dostupných 

na internete spracoval Štefan Grajcár

Inovovaná webstránka slovenskej AP 
Radi by sme na tomto mieste informovali našich 

členov, ale aj všetkých našich priaznivcov, že v tom-
to čase (polovica apríla 2019) začína fungovať ino-

vovaná, aktualizovaná web stránka Asociácie polio 
v SR, nájdete ju na známej adrese www.polio.sk . 

Štefan Grajcár

Vzpomínáme   
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
RNDr . Alena Bímová z Černolic (78 let) 
Ing . Dáša Boháčová z Prahy 4 (82 let)
Anna Černovská ze Stach (68 let)
Vojtěch Macháček z Ostravy (79 let) 
Věra Obrdová z Prahy 10 (71 let) 
Dagmar Prouzová z Horní Ředice (75 let)

Pavla Řeháková z Varnsdorfu (66 let)
Dipl . Ing . Jaroslav Skopec z Nové Paky (77 let)
Ing . Antonie Spanyo ze Strakonic (62 let)
Stanislav Štrouf z Přelouče (79 let)
Augustín Turanský z Děčína (77 let)
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Co se mění v roce 2019
Stejně jako v předchozích letech přinesl i rok 

2019 v oblasti práce a sociálních věcí řadu změn . 
Od ledna došlo k historicky druhému nejvyšší-
mu navýšení minimální mzdy od roku 1991, kdy 
byla zavedena . Velkým úspěchem je navýšení 
příspěvku na péči pro osoby ve  III . a  IV . stupni 
závislosti na pomoci jiné osoby . Schválené změ-
ny se pozitivně odrazí mimo jiné také na  výši 
důchodů nebo na  náhradách zaměstnancům 
za pracovní úrazy a nemoci z povolání .
Vyšší důchody

Od 1 . ledna 2019 se zvýšila základní výměra 
všech důchodů, a to ze současných 9 % na 10 % 
průměrné mzdy . Důchody se tak zvýší v  prů-
měru o 900 korun . 
Vyšší minimální mzda

Od 1 . ledna 2019 se zvyšila minimální mzda, 
a to z 12 200 Kč na 13 350 Kč za měsíc . 

Lékařská posudková služba
Díky novele zákona č . 582/1991 Sb ., o  or-

ganizaci a  provádění sociálního zabezpečení, 
ve  znění pozdějších předpisů, dojde v  oblasti 
lékařské posudkové služby ke  dvěma hlavním 
změnám .

První spočívá ve  vynětí lékařů působících 
v  lékařské posudkové službě ze státní služby 
a jejich převod do režimu zákoníku práce . Tato 
změna neovlivní jejich posudkovou činnost, 
odstraní však věkové omezení a umožní pruž-
nější sjednávání pracovněprávních vztahů . 
Druhou hlavní změnou je zapojení smluvních 
lékařů . To dodá celému procesu posuzování 
větší flexibilitu, jelikož tito lékaři budou moci 
pracovat na základě dohod o pracích konaných 
mimo pracovní poměr . 

Autor: mld / MoneyMAG.cz (krácené)

Vše o příspěvku na péči
Přinášíme stručný a jasný soupis změn, které 

se od letoška týkají příspěvku na péči . 8 . února 
2019 podepsal prezident novelu zákona o so-
ciálních službách, po 13 letech tak došlo k na-
výšení příspěvku pro nejzávažněji postižené 
lidi žijící mimo ústavní péči . Velký podíl na tom 
má kampaň Hlasujeme pro v  režii organizace 
Asistence i práce dalších neziskovek a výborů . 
Děkujeme jim i  zákonodárcům, máme radost . 
A pevně věříme, že se podaří proměnit v realitu 
i další požadavky vedoucí k nezávislému životu 
všech hendikepovaných .
Výše příspěvku pro osoby starší 18 let činí  
za kalendářní měsíc:
jde-li o stupeň III (těžká závislost) – od 1. 7. 2019
1 . 8  800 Kč, pokud osobě poskytuje pomoc 

poskytovatel pobytových sociálních služeb 
(domov pro osoby se zdravotním postižením, 
domov pro seniory, domov se zvláštním 
režimem, chráněné bydlení, sociální služby 
poskytované ve  zdravotnických zařízeních 
lůžkové péče) nebo dětský domov anebo 

speciální lůžkové zdravotnické zařízení ho- 
spicového typu,

2 . 12 800 Kč v ostatních případech, jde-li o stu- 
peň IV (úplná závislost) – od 1. 4. 2019

1 . 13  200 Kč, pokud osobě poskytuje pomoc 
poskytovatel pobytových sociálních služeb 
(domov pro osoby se zdravotním postižením, 
domov pro seniory, domov se zvláštním 
režimem, chráněné bydlení, sociální služby 
poskytované ve  zdravotnických zařízeních 
lůžkové péče) nebo dětský domov anebo 
speciální lůžkové zdravotnické zařízení 
hospicového typu,

2 . 19 200 Kč v ostatních případech . 
O  navýšení příspěvku není třeba žádat, 

částka příspěvku bude navýšena automatic-
ky od  dubnové (IV . stupeň), resp . červencové 
splátky (III . stupeň); ÚP zašle informaci o změně 
částek písemně obyčejným dopisem . 

Mgr. Kateřina Bulantová,  
Poradna pro život s postižením

Převzato z Ligy vozíčkářů

Změna seznamu zdravotnických prostředků
V současné době probíhají intenzivní jednání 

na Ministerstvu zdravotnictví ČR, a to v souvis-
losti s novelou zákona č . 48/1997 Sb ., o veřejném 
zdravotním pojištění . Je to spojeno s tím, že ka-
ždoročně se bude měnit strom zdravotnických 

pomůcek . To znamená, že každý rok budou do-
plňovány zdravotnické prostředky na  seznam 
hrazených či částečně hrazených pomůcek . 

Ministerstvo zdravotnictví vytvořilo zvláštní 
pracovní komisi pro kategorizaci zdravotnic-
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kých prostředků, jejímiž členy jsou i  některé 
pacientské organizace, včetně NRZP ČR . Tato 
komise shromažďuje podněty na  doplnění 
seznamu zdravotnických prostředků, které by 
měly být hrazeny buď úplně, nebo částečně 
z veřejného zdravotního pojištění . 

Od  1 . 1 . 2019 platí novela zákona o  veřejném 
zdravotním pojištění, ale změna úhrady zdravot-
nických prostředků se uskuteční až od 1 . 12 . 2019 . 
To znamená, že pozitivní změny, například sou-
běh vozíků, menší platby a podobně, se projeví až 
od prosince 2019 . Velmi důležitý problém spatřuje-
me v tom, že od prosince 2019 již nebude veřejné 

zdravotní pojištění přispívat na tzv . „bílý program“ . 
Je to proto, že novela zákona o veřejném zdravot-
ním pojištění, která vstoupila v  platnost od  1 .  1 . 
2019, v sobě tento program nezahrnuje . Jedná se 
například o sprchové vozíky, sprchová křesla, spr-
chové sedačky do vany, sprchová křesla pevná po-
jízdná, klozetová křesla pojízdná pevná a další . 

NRZP ČR, ale i některé další pacientské orga-
nizace, se snaží, aby byly prostředky tzv . „‚bílého 
programu“ opět zařazeny do seznamu zdravot-
nických prostředků hrazených nebo částečně 
hrazených z veřejného zdravotního pojištění . 

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Konec poukazů zdravotních pojišťoven
Od  1. 8. 2019 přestanou zdravotní pojiš-

ťovny hradit řadu pomůcek a u dalších pomů-
cek budou hradit méně . Navíc přísná kritéria pro 
úhradu pomůcek dále vyřadí mnoho dnes hra-
zených a velmi vydávaných pomůcek. Nech-
te si předepsat pomůcky, dokud jsou hrazené 
nebo plně hrazené . Bohužel nikdo nedokáže 
říct, zda pomůcky budou dostupné na poukaz 
i po 1 . 8 ., zda pomůcky splní kritéria . S přede-
psáním poukazů tedy nečekejte!

Pojišťovny nebudou hradit:
 ▶ toaletní křesla
 ▶ sprchová a toaletní křesla a vozíky
 ▶ sprchové sedačky
 ▶ vanové sedačky
 ▶ hole
 ▶ statické vertikalizační stojany 

Pojišťovny budou hradit méně:
 ▶ zdravotní kočárky transportní a  částečně 

polohovací
 ▶ chodítka
 ▶ nástavce na toaletu
 ▶ berle
 ▶ polohovací sedačky pro méně postižené děti
 ▶ základní polohovací podložky
 ▶ polohovací lůžka
 ▶ základní matrace
 ▶ ramenové zvedáky
 ▶ vanové zvedáky
 ▶ závěsy ke zvedákům
 ▶ variabilní invalidní vozíky
 ▶ antidekubitní sedáky

*Tučně zvýrazněné jsou velmi žádané a vydáva-
né pomůcky na poukaz. 

https://www.pomuckyzdravotnicke.cz

Postup při nákupu motorového vozidla z příspěvku
Materiál jak postupovat při nákupu motoro-

vého vozidla s  využitím příspěvku na  zakoupení 
zvláštní pomůcky – motorového vozidla zpracovali 
právníci NRZP . Vycházeli ze současné podoby záko-
na č . 329/2011 Sb ., o poskytování dávek osobám se 
zdravotním postižením . Obsahuje informace: 

 ▶ Kdo má nárok na příspěvek
 ▶ Kompetence k rozhodování o přiznání příspěvku
 ▶ Postup při žádosti o  příspěvek na  zvláštní 

pomůcku – pořízení motorového vozidla

 ▶ Výše příspěvku na  zvláštní pomůcku – za-
koupení motorového vozidla

 ▶ Nárok na vrácení DPH
 ▶ Kde je nárok na příspěvek v zákoně zakotven .

Celý dokument si můžete stáhnout z  našich 
webových stránek: www .polio .cz/news/postup-
-pri-nakupu-motoroveho-vozidla-z-prispevku/ 

Věříme, že vám tento podrobný popis po-
může při administrativě tohoto příspěvku . 

www.nrzp.cz, 20. května 2019

Poradna Pohyblivost.cz
Psychologická poradna pro handicapované, 

jejich rodiny a  přátele, pro osoby po  úrazech 
a všechny další zájemce nejen k příspěvkům a ji-
ným možným výhodám nebo dávkám . 
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Se svými dotazy se můžete obracet na   
Mgr .  Lenku Jiřičnou, tel . 511  119  400 nebo 
511  110  116, e-mail: poradna@pohyblivost .cz . 
Využít můžete i  kontaktní formulář dostupný 
přímo na webu www .pohyblivost .cz .

(Vybrali jsme tři dotazy s odpovědi, které jsou 
pro nás zajímavé. Red.) 

Jsem krátce držitelkou průkazu osoby se zdra-
votním postižením s  označením ZTP. Mohla 
bych poprosit o  nějaký ucelený a  přehledný 
seznam výhod, které k tomuto průkazu patří? 
Odpověď: Seznam výhod vztahujících se  
k  průkazu OZP s  označením ZTP (zvlášť těžké  
postižení): 

 ▶ euroklíč (slouží k otevření bezbariérových toa- 
let doma i v zahraničí, zdarma a bez čekání) 

 ▶ parkovací průkaz do auta 
 ▶ bezplatná přeprava MHD ve všech městech 

republiky 
 ▶ sleva 75 % z  ceny jízdného v  meziměstské 

vlakové i autobusové dopravě 
 ▶ sleva 50 % z ceny na vstupném a na kulturní 

akce, pokud to pořadatel umožní 
 ▶ osvobození od ekologické daně 
 ▶ bezplatný zápis vozu do registru 
 ▶ osvobození od poplatku za ověření podpisu 
 ▶ příspěvek na mobilitu 550 Kč měsíčně za před-

pokladu, že současně s  žádostí o  přiznání 
průkazu osoby se zdravotním postižením po-
dáte také žádost o příspěvek na mobilitu . 
S  parkovacím průkazem je možnost bez-

platného parkování na  většině míst určených 
pro invalidy v  ČR a  na  vyhrazených místech 
v  zahraničí . Je také možnost bezplatné jízdy 
po dálnicích v ČR, pokud je držitel průkazu prá-
vě přepravován . S vaším parkovacím průkazem 
smíte vjet do zákazu vjezdu a stát zde po dobu 
nezbytně nutnou např . k  naložení věcí (vaše 
vozidlo ale nesmí být překážkou na silnici) . Mů-
žete dále vjet do zákazu vjezdu s dodatkovou 
tabulkou „dopravní obsluze vjezd povolen“ 
nebo „mimo zásobování“ . S parkovacím průka-
zem lze vjet i do pěší zóny . 

Bezplatná přeprava v  MHD zahrnuje tram-
vaj, autobus, trolejbus, metro . Musíte mít fy-
zicky průkaz ZTP vždy u  sebe – až od  tohoto 
okamžiku máte na bezplatnou přepravu nárok . 
Nestačí např . rozhodnutí z  úřadu práce o  při-

znání průkazu . Byl-li vám průkaz přiznán zpět-
ně, nelze po  dopravním podniku požadovat 
náhradu jízdného . Skutečně až ode dne, kdy 
máte průkaz v ruce, můžete začít jezdit zdarma . 

Měl jsem problém, když mě odmítli vzít do au-
tobusu, protože jako držitel průkazů ZTP/P 
nemám průvodce. Je povinností ho mít? 
Odpověď: Odpověď není tak jednoduchá,  
jak by se na  první pohled zdálo . Platná legis-
lativa vám jako držiteli průkazu ZTP/P nepři-
kazuje mít s sebou vždy průvodce . Na druhou 
stranu: má-li někdo průkaz nejtěžšího stupně,  
je jeho zdravotní stav natolik závažný, že by 
průvodce mít měl . V  praxi se to jaksi obecně 
předpokládá . 

Jako vedoucí poradny pro handicapované 
působím od roku 2009 . Poradna má celorepub-
likovou působnost . V posledních třech letech se 
stále častěji zabýváme případy, kdy řidič (zejmé-
na dálkového) autobusu odmítne vzít a přepra-
vit držitele ZTP/P, nemá-li průvodce . Nebo ho 
přepraví, avšak za  plnou cenu jízdného, nikoli 
za čtvrtinu . Někteří to považují za diskriminaci . 
Já osobně ne tak docela . Může se totiž stát, že 
vás řidič podle jména nahlásí úřadu práce s tím, 
že opakovaně cestujete sám . Tím by mohlo v ko-
nečném důsledku dojít k  novému posouzení 
zdravotního stavu . 

Řešila jsem i  několik případů, kdy rodina 
nechala držitele ZTP/P cestovat autobusem 
samotného, ten vystoupil dřív, rodina byla 
posléze nucena příbuzného hledat a řidič měl 
velké problémy . Za osobu průvodce jste přitom 
plně zodpovědný vy – držitel platného průka-
zu ZTP/P . Může jím být kdokoliv, kdo to fyzic-
ky a emocionálně zvládne, přičemž je nejlépe, 
když tato osoba je starší 10 let věku . 

Myslela jsem, že auto invalidní osoby, kte-
ré má viditelně vystavený platný parkovací 
průkaz, nesmí být odtaženo, ale moje auto 
odtáhli. Pochybila policie? 
Odpověď: Ne, postupovala v  souladu se zá-
konem . PČR má právo nechat vůz odstranit, 
když je např . překážkou na silnici . Automobilu 
s platným parkovacím průkazem (s označením 
O2) však nesmí PČR podle zákona namontovat 
takzvanou botičku .

Můžeš 2/2019
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Obnovení platnosti průkazu OZP
V  posledních týdnech jsme neustále kon-

taktováni v souvislosti s prodloužením průkazů 
ZTP a ZTP/P . Obracíte se na nás s tím, že Úřady 
práce vám neustále sdělují, že pokud podáte 
žádost o prodloužení průkazu dříve než 60 dní 
od ukončení jeho platnosti, Úřad práce vám ta-
kovou žádost vrátí, případně vám dá negativní 
stanovisko k vaší žádosti . 

NRZP ČR považuje tuto věc za velmi důleži-
tou, protože z vašich dopisů víme, že Úřad prá-
ce není schopen znovu posoudit žádost o pro-
dloužení průkazu OZP ve  lhůtě 60 dní . Tím se 
držitelé těchto průkazů dostávají do situace, že 
nemají platný průkaz, tudíž nemohou využívat 
například parkovací průkaz k parkování na vy-
hrazených parkovištích, nemohou využívat sle-
vu na jízdné a další . Je to věc, kterou nemůže-
me takto akceptovat . Jedná se zpravidla o lidi, 
jejichž zdravotní stav se vůbec nezměnil, nebo 
se možná ještě zhoršil a přesto tito lidé de facto 
průkaz nemají . Kdyby se tato věc posuzovala až 
do důsledků, tak by byla otázka, zda vůbec by 
byl nárok na příspěvek na mobilitu . 

Vážení přátelé, NRZP ČR chce s  touto věcí 
něco udělat . Především se domníváme, že 
ve  velké většině současných držitelů průkazů 
ZTP a ZTP/P jsou lidé, u nichž je zdravotní stav 
v  zásadě trvale neměnný, a  s  věkem se spíše 
zhoršuje . Tudíž posuzování nároku na  průkaz 
je spíše zbytečné otravování lidí . Vůbec nero-
zumíme situaci, kdy občan má 30 let průkaz 
ZTP nebo ZTP/P, a  dnes je opětovně posu-
zován jeho zdravotní stav . Posudková služba 
i úřady práce si tím přidělávají úplně zbytečně 
práci a vystavují tak lidi se zdravotním postiže-

ním stresové situaci . V poslední době jsme byli 
informováni, že některé úřady práce postupují 
tak, že pokud občan dá dříve žádost o prodlou-
žení průkazu OZP než je oněch 60 dní, tak úřad 
práce vyhrožuje, že mu bude nárok na průkaz 
zamítnut . To je v rozporu se zákonem, a pokud 
budeme mít takový dopis písemně, okamžitě 
budeme kontaktovat paní ministryni . 

Pokud máte takové zkušenosti, to zname-
ná, že vám bylo odmítnuto přijetí vaší žádosti 
na prodloužení průkazu OZP, nebo že vám pří-
mo bylo sděleno pracovníkem úřadu práce, že 
pokud žádost podáte, bude vyřízena negativně 
a máte o tom písemný záznam, prosím, abyste 
nám takovou věc oznámili s tím, že ale potřebu-
jeme konkrétní jména i úřad práce, kde se vám 
to stalo . Především nám jde o písemné doklady . 
Chceme se pokusit, aby úřady práce vydávaly 
alespoň nějaké potvrzení . Ukončením platnosti 
průkazu nekončí však platnost rozhodnutí o ná-
roku na průkaz ZTP nebo ZTP/P . Toto rozhodnutí 
může změnit pouze nové správní rozhodnutí . 
Průkaz slouží pouze jako doklad o tom, že správ-
ní orgán nějak rozhodl . Tudíž současný stav, kdy 
osobám končí platnost průkazu, neznamená, 
že na  tento průkaz nemají nárok . Domníváme 
se, že toto je korektní popis současné situa-
ce . Pouze v případech, kdy by rozhodnutí bylo 
omezeno časově, a to s přesným datem platnos-
ti průkazu by platilo, že po  ukončení platnosti 
průkazu musí být provedeno nové posouzení . 
Domníváme se, že tomu tak většinově není .

Vaše zkušenosti nám pište na  e-mailovou 
adresu v .krasa@nrzp .cz . 

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

MPSV připravuje nový webový portál
Podání žádostí bude možné vyřídit z pohodlí domova

Ministerstvo práce a  sociálních věcí chystá 
novou podobu webových stránek, která bude 
moderním řešením pro komunikaci resortu s ve-
řejností . Cílem projektu Jednotné portálové řeše-
ní práce a sociálních věcí (JPŘ PSV) je sjednocení 
stávající platformy postupně pro všechny resort-
ní instituce, jako je např . Česká správa sociálního 
zabezpečení nebo Úřad práce ČR . Největší výho-
dou pro uživatele stránek bude rychlé vyhledá-
vání informací k řešení různých životních situací 
a nově také možnost elektronického podání žá-

dostí . K  oficiálnímu spuštění modernizovaného 
webového portálu dojde 28 . června 2019 .

„Sloučení resortních institucí pod jednu webo-
vou platformu vnímám jako další krok k  zefek-
tivnění státní správy. Za  vývojem moderních 
technologií si nemůžeme dovolit zaostávat. Kro-
mě toho by v dnešní době mělo být už téměř au-
tomatické, že si lidé přes internet vyřídí všechno, 
co potřebují, místo toho, aby museli trávit hodiny 
na  úřadech,“ okomentovala chystané změny 
Portálu ministryně Jana Maláčová (ČSSD) .
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Při budování nové struktury webových strá-
nek byl brán ohled zejména na potřeby jejich 
koncového uživatele, tedy na  klienta MPSV 
nebo Úřadu práce ČR (ÚP) .

Po zavedení chystaných změn a následném 
spuštění portálu by tak nové webové prostředí 
mělo být pro klienta MPSV/ÚP místem, kde bez 
problémů a složitého vyhledávání najde rychle 
a jednoduše přesně to, co potřebuje k vyřešení 
aktuální životní situace (např . pomoc v případě 
ztráty zaměstnání, hmotné nouze, při vyřizová-
ní různých dávek a příspěvků atd .) . Vyhledávání 
bude pro uživatele stránek pohodlné a jedno-
duché nejen na  počítači, ale také na  tabletu 
nebo chytrém telefonu .

Další velkou výhodou nového Portálu bude 
možnost elektronického podání . Klient MPSV/
ÚP s elektronickým občanským průkazem (OP 
vydaný po 1 . 7 . 2018, který obsahuje čip a jehož 

elektronická funkcionalita byla aktivována) tak 
bude moci přihlášením přes Národní identit-
ní autoritu (eidentita .cz) řešit svoji konkrétní 
životní událost přímo z  domova bez nutnosti 
navštívit pobočku úřadu práce .

Samozřejmostí bude také pravidelné publi-
kování aktuálních informací o otázkách sociální 
péče, oblastech sociální politiky a zaměstnanos-
ti . Projekt je plně harmonizován se strategickými 
projekty na  úrovni centrálního eGovernmentu 
a  navazuje zejména na  projekty Portál občana 
a Portál veřejné správy .

Po  spuštění Portálu dne 28 . června 2019 
bude dostupný ještě po dobu jednoho měsíce 
také stávající web MPSV, aby byl přechod ply-
nulý a  uživatelé měli dostatek času se s  jeho 
novou podobou seznámit .

Tiskové oddělení MPSV

Elektronické dálniční platby od roku 2021
Od roku 2021 se již nebudou používat papí-

rové dálniční známky, ale bude systém elektro-
nické platby dálničních poplatků . To znamená, 
že každý automobil bude v evidenci systému, 
a ty vozy, které budou osvobozeny od dálnič-
ních poplatků, bude systém umět identifikovat 
a nebudou tudíž žádné sankce .

Pro držitele průkazů ZTP a ZTP/P bude sys-
tém fungovat tak, že každý držitel průkazu si 
bude moci bezplatně nahlásit do  systému je-
den automobil, a to registrací svojí registrační 
značky (RZ), dříve SPZ . Toto auto, kdykoliv po-
jede po dálnici, bude osvobozeno od poplatku 

bez ohledu na to, zda držitel průkazu ZTP nebo 
ZTP/P je ve vozidle . 

Samozřejmě, že parkovací karta se bude 
moci využít v  jiných vozidlech, například při 
parkování ve městech, při vjezdech do ulic, kde 
je povolen vjezd pouze dopravní obsluze a po-
dobně . Tato oprávnění se nemění . Na dálnici to 
však nelze jinak řešit, než, že bude registrováno 
jedno vozidlo, a to na průkaz ZTP nebo ZTP/P . 

Takto to mají například na Slovensku a v ji-
ných zemích, kde je elektronická platba dálnič-
ních poplatků .

www.nrzp.cz 

Patří senioři obrnáři za volant motorových vozidel? 
K řidičskému oprávnění u seniorů podle právní úpravy v ČR

Každého z nás čeká vždy 1× za dva roky cesta 
k obvodnímu lékaři, který vydá potvrzení o naší 
zdravotní způsobilosti k řízení motorového vozi-
dla . Ten můj lékař bohužel vyžadoval, vzhledem 
k mému postižení, ještě i vyjádření odborného 
lékaře . Navštívila jsem tedy Polio poradnu, kam 
léta docházím, ale ani tam jsem ono potvrzení 
nezískala, s tím, že jedině instruktor v autoškole 
může odborně posoudit, že i  s  mým hendike-
pem jsem schopna řídit auto .

Domnívám se, že situace se získáváním ono-
ho potvrzení bude stále složitější ať už vzhle-
dem k tomu, že se vzrůstajícím věkem se logicky 

zhoršuje i zdravotní stav každého z nás a v ne-
poslední řadě i díky nedávno proběhlé mediál-
ní kampani na  téma o  seniorech, kteří nepatří 
za volant a světe div se, v loňském roce způsobili 
celých 5 %! dopravních nehod .

A tak po diskuzi ve výboru AP o našich mož-
nostech a s jeho pověřením jsem vyhledala auto-
školu, která se specializuje na práci s  invalidními 
klienty a kterou vede JUDr . O . Horázný . Po před-
ložení našeho problému byl velice vstřícný a sám 
navrhl řešení k posouzení našich schopností k ří-
zení absolvovat kondiční jízdu . No a pak po zdár-
ném absolvování této „zkoušky“ nám bude vydá-
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no potvrzení pro obvodního lékaře, pokud ho ten 
bude vyžadovat .

Myslím, že to je dobrá zpráva pro všechny, 
i ty mimopražské, protože se jistě všude najde 
tak vstřícná autoškola jako byla ta „naše“ . 

Bobina Doležalová

Prosím, osvěžte si paměť vyhláškou číslo 
277/2004 Sb ., o zdravotní způsobilosti k řízení 
motorových vozidel ve znění pozdějších změn, 
konkrétně § 85 (poslední znění 37/2018 Sb .) . 
Tento paragraf je pro nás opravdu důležitý – 
posouzení zdravotní způsobilosti (ZZ) provádí 
posuzující lékař na  žádost žadatele o  řidičské 
oprávnění nebo držitele řidičského oprávnění . 
Náklady hradí žadatel, po  provedení lékařské 
prohlídky, popřípadě odborného vyšetření, 
vydá posuzující lékař písemně posudek o zdra-
votní způsobilosti . Tedy uvede zjištěný zdra-
votní stav z hlediska ZZ a hodnocení jeho ZZ .  
Zda je žadatel: 
a) zdravotně způsobilý, 
b) zdravotně způsobilý s podmínkou 
c) nezpůsobilý . 

Uvede harmonizační kódy, situaci zváží vel-
mi odpovědně a vyváženě . Rychlé odebrání ŘP 
při prvním stanovení dg . v okamžiku, kdy ještě 
stále může senior bezpečně řídit, je nežádoucí .

My, starší řidiči obrnáři, potřebujeme za-
chovat mobilitu . A tak se řadíme po bok všem 
seniorům, kteří ve většině zemí EU představují 
nejrychleji rostoucí demografickou skupinu . Je 
tato populace rychle rostoucích aktivních řidi-

čů rizikem? Spíš sami sobě . Zranitelností, křeh-
kostí, funkčním omezením, vyšší mírou úmrt-
nosti při dopravních nehodách v  porovnání 
s jinými věkovými skupinami, větší mírou trva-
lých následků, delším časem rekonvalescence . 
Ale nespraví to zákazy řízení, ani trapné oka-
mžiky v  lékařské ordinaci . Vítáme vzdělávací 
seniorské kurzy v  případě změn dopravních 
předpisů, další vzdělávání a informační kampa-
ně, absolvování zkušebních jízd s instruktorem 
v autoškole, programy pro autoškoly pro starší 
řidiče, podporu seniorů v trénování stávajících 
dovedností . V našem případě absolvování zku-
šební jízdy v autoškole .

A když to už nepůjde, je zapotřebí, abychom 
byli sami schopni posoudit své schopnosti i ome-
zení v roli řidiče a v pravou chvíli aktivní řidičskou 
kariéru ukončili . 

Platné harmonizované kódy od 1. 1. 2017 
61. Omezení jízdy podle denní doby (například: 

jedna hodina po  východu slunce a  jedna 
hodina před západem slunce) 

62. Omezení jízdy v okruhu… km od místa byd-
liště řidiče nebo pouze ve městě/regionu 

63. Řízení vozidla bez cestujících
64. Jízda rychlostí nepřesahující… km/h
65. Řízení vozidla povoleno výhradně v dopro-

vodu jiného držitele řidičského oprávnění 
minimálně stejné skupiny vozidel

66. Bez přívěsu
67. Zákaz jízdy na dálnici .

Marcela Stránská

Seniorská obálka pomůže v tísni nebo ohrožení zdraví a života
Seniorská obálka, která má usnadnit řešení 

v situaci tísně a ohrožení zdraví nebo života, se 
už distribuuje do nemocnic, na výjezdová stano-
viště Zdravotnické záchranné služby Jihomorav-
ského kraje a je možné si ji stáhnout také na níže 
uvedeném odkazu . Jde o kartu, na které senioři 
(i za pomoci příbuzných nebo svého praktické-
ho lékaře) vyplní základní údaje o  svých aler- 
giích, nemocech, lécích (včetně dávkování) 
a kontakty na své blízké osoby a praktického lé-
kaře . Údaje by měly být umístěny na viditelném 
místě v bytě nebo domě – na dveřích lednice 
nebo vnitřní straně vchodových dveří.

„Tyto údaje, které by měly být pravidelně aktu-
alizovány, poslouží v  případě zásahu záchranářů 

k  rozhodnutí o  tíži zdravotního stavu, optimální 
terapii na místě nebo nutnosti transportu do zdra-
votnického zařízení,“ uvedl jihomoravský radní 
Milan Vojta . „Věřím, že Seniorská obálka brzy zdo-
mácní, zejména tam, kde žijí lidé osamoceně, a na-
pomůže v důležitých situacích, urychlí čas a rozho-
dování při záchraně života,“ zdůraznil radní Vojta .

Seniorská obálka je výstupem kulatého sto-
lu „Stárneme ve  zdraví“ společného projektu 
Implementace politiky stárnutí na  krajskou 
úroveň . Na  projektu spolupracovali odborníci 
z Ministerstva práce a sociálních věcí, Krajské-
ho úřadu Jihomoravského kraje, Zdravotnické 
záchranné služby Jihomoravského kraje p .  o . 
a tísňové služby Girasole z . s . Hustopeče .
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Seniorská obálka ke stažení: 
www .seniorskapolitikajmk .cz/webfiles/soubory/ 
a4-ice-form2018-maketa .pdf

Seniorská obálka pro vyplnění v PC ke stažení 
(formulář si nejprve uložte do počítače):
www .seniorskapolitikajmk .cz/webfiles/soubory/ 
ice-form2018-bwi .pdf

Janskolázeňské novinky 
Cena Spokojeného zákazníka

Léčebné lázně Janské Lázně získaly na  ob-
dobí 2018 až 2020 ocenění Spokojený zákazník 
Královéhradeckého kraje . „Ocenění stvrzuje, že 
firma, která jej získala, trvale poskytuje služby 
v oboru svého podnikání v souladu s očekáváním 
spotřebitele,“ vysvětlil ředitel Martin Voženílek .

Při jejím udělení bylo komisí ustanovenou 
při Sdružení českých spotřebitelů přihlédnuto 
i k tomu, jakou image firma má jak mezi spotře-
biteli, tak i u místní a podnikatelské sféry .

„Cena vyjadřuje, že splňujeme požadavky 
dané platnými obecně závaznými právními před-
pisy, že máme srozumitelně deklarovanou jakost 
a spolehlivost našich služeb a že své služby posky-
tujeme spotřebitelům na  odpovídající odborné 
a  profesionální úrovni,“ uvedla vedoucí stravo-
vacího provozu Petra Cachová .

Janské Lázně začaly s největší investicí  
v novodobé historii. Hotovo má být  
na podzim roku 2020

V  Janských Lázních v  Krkonoších oficiálně 
začaly opravy za více než 160 milionů korun . Ty 
se týkají výměny parovodu, kanalizace a vodo-
vodů a také opravy silnice přes centrum města . 
Pro Janské Lázně jde o největší investici v no-
vodobé historii . Všechny práce mají skončit 
na podzim roku 2020 . Jak stavební práce omezí 
život obyvatel, turistů a klientů lázní? 

Dělníci už začali s  výkopovými pracemi 
v centru města a také kolem kotelny v Lesní uli-
ci, kterou čeká kompletní rekonstrukce . 

Podle generálního ředitele ČEZ teplárenská 
Jana Nechvátala je první etapa stavby, která 
potrvá do konce roku, připravena .

„Znamená to, že je připravena první větev pro 
pokládku nového potrubí. A následně v letošním 
roce proběhne asi 8 etap, v rámci nichž bude část 
soustavy vyměněna z páry na horkou vodu.“

Jan Nechvátal dodává, že přechod z  páry 
na horkou vodu znamená snížení ztrát tepelné 
energie, což vede k nižší spotřebě paliva, sníže-
ní emisí a zlepšení životního prostředí .

Výměna parovodu se dotkne 43 objektů, 
z nichž 16 patří Státním léčebným lázním Jan-
ské Lázně . Lidé by měli kvůli stavebnímu ruchu 
počítat s různým omezením . 

Omezení se zatím týká hlavně dopravy, 
potvrzuje nezávislý místostarosta města Petr 
Hřebačka . „Místní doprava, autobusy jezdí jinu-
dy a jezdí v jiné časy. Některé spoje nezajíždějí až 
dolů do města.“

Omezení pocítí také klienti lázní . Podle ředite-
le státních lázní Martina Voženílka, zhruba za mě-
síc se budou muset klienti vypořádat s kompliko-
vaným přístupem do některých objektů . 

Centrum lázní se dočká i  opravy silnice, 
na kterou město čeká dlouhé roky . Při výměně 
parovodu se také opraví chodníky a  zmoder-
nizuje veřejné osvětlení . Všechny práce mají 
skončit na podzim příštího roku .

18. duben 2019, https://hradec.rozhlas.cz

Oprava komunikací i centrální kuchyň
Rekonstrukce parovodu na horkovod přine-

se ještě jeden významný efekt, a tím je úprava 
komunikace probíhající Janskými Lázněmi . Prv-
ní se dočkají nové silnice obyvatelé a  návštěv-
níci přijíždějící od Svobody nad Úpou po silnici 
III/2961 k  Janskému Dvoru na  náměstí v  Jan-
ských Lázních . V příštím roce potom bude tento 
nový úsek propojen s  opravenou částí silnice 
u dolní stanice lanovky Černohorský Express .

Této situace využijí Státní léčebné lázně 
v  roce 2020 k  provedení rozsáhlé rekonstrukce 
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svého lázeňského stravovacího provozu . „Na pře-
chod k  vytápění horkou vodou musíme reagovat 
výměnou některých gastrotechnologií, které jsou 
v současné době závislé na dodávce páry. Zároveň 
plánujeme kuchyně sjednotit do  jedné – v  dětské 
léčebně Vesna. Přinese nám to velkou úsporu pro-
vozních nákladů, zásadní úsporu na  energiích 
a samozřejmě modernizaci stravovacího zařízení,“ 
uvedl Petr Janovec . Dodal, že lázně nyní připra-
vují zadání pro analýzu a  zpracování projektu 
na tuto rozsáhlou akci . „Uskutečnění celého plánu 
a jeho naplnění bude záviset od vypsaných dotač-
ních titulů, protože si budeme muset vyčlenit pe-
níze na spolufinancování. O celé záležitosti budou 
klienti i  návštěvníci Janských Lázní informováni,“ 
dodal ředitel Martin Voženílek .

Tisková zpráva, 18. 4. 2019

Provoz Velkého bazénu obnoven
Janským Lázním se podařilo stabilizovat 

Janský pramen a  zachovat provoz Velkého 
bazénu v  jeho původní historické podobě . 
Od ledna si v něm koupel ve 28 stupňů Celsia 
teplé minerálce užívají klienti i  pacienti Stát-
ních léčebných lázní při léčbě i relaxaci .

„Velký bazén jsme zprovoznili po  téměř třech 
letech, kdy jej nebylo možné využívat kvůli nízké 
hladině a  úniku vody do  podloží. Jsem rád, že 
mohu podat tuto příznivou zprávu: Janské Láz-
ně mají nyní dostatek termální vody k podávání 
všech potřebných procedur a naši klienti zde mají 
vždy jistotu absolvování vodoléčebné terapie 
v přírodně kvalitní minerálce, která vzniká v hlu-
bokých podzemních puklinách Krkonoš a vyvěrá 
z  hlubin několika desítek metrů v  jímacím vrtu,“ 
uvedl ředitel léčebných lázní Martin Voženílek .

Tři čtvrti roku trvající rekonstrukce Janského 
vrtu – přírodního léčivého zdroje, ze kterého jí-
mají Janské Lázně teplou minerální vodu, měla 
za  cíl zkvalitnit přirozené naplňování Velkého 
bazénu . Ten historicky funguje jako „piscina“, 
kdy je hladina vody udržována přirozeným 
tlakem termální zvodně v  podloží . „Podzemní 
konstrukce Janského vrtu odpovídala době jeho 
vybudování v roce 1956 a jeho stav potřeboval sta-
bilizační zásah. Rekonstrukci bazénu si vyžádala 
především jeho hydroizolace. Klimatické změny 
zcela změnily poměry na  vzestupných cestách 
termy a celého širokého území Krkonoš a „piscina“ 
se tak, po poklesu spodní hladiny, stala technicky 

neudržitelnou,“ vysvětlil manažer technického 
úseku Janských Lázní Petr Janovec .

Zároveň objasnil, v čem spočívala loni v létě 
zahájená stabilizace Janského pramene: „Pů-
vodní ocelovou pažnici vrtu (15 m) jsme zatěsnili 
vložením nové plastové pažnice a  vzniklé mezi-
kruží jsme dotěsnili. Voda z  vrtu tak už nemůže 
unikat do podloží budovy,“ uvedl Petr Janovec . 
Dodal, že po provedených úpravách jsou nyní 
stěny bazénu opatřeny kvalitní bazénovou fó-
lií, díky které je udržována termální voda v po-
třebné výšce hladiny pro plavání . Klienti tak 
mají nyní možnost absolvovat proceduru lé-
čebného plavání v historicky cenném interiéru 
Velkého bazénu v čisté neupravované termální 
vodě přímo z  léčebného Janského pramene 
o teplotě 28 stupňů Celsia . „Voda je do bazénu 
přiváděna kamennou vázou napojenou na  vý-
tlak vrtu, osazeného čerpadlem. Takto zajištěná 
distribuce termální vody zajišťuje stálost její kvali-
ty a zachování všech příznivých parametrů jejích 
přírodních prvků, především sodíku a vápníku se 
stopovými prvky zlata.“

Minerální voda je v  současnosti čerpána 
v dostatečném množství do všech dalších ba-
zénů lázní, vířivek a vodoléčebných van včetně 
bazénu dětské léčebny Vesna .

Aquacentrum se proměnilo do nové podoby
Těšíte se, až vklouznete do nové vířivky pod 

širým nebem a  uvolníte se v  sauně s  relaxač-
ní hudbou? My se těšíme, že vyzkoušíte naše 
nově zrekonstruované Aquacentrum .

Cílem rozsáhlé modernizace bylo zkvalitnění 
a rozšíření služeb a zároveň výrazné zjednodu-
šení a urychlení obsluhy klientů . Změny poznáte 
už u vstupu (i výstupu), kdy odbavení návštěvní-
ků urychluje nový pokladní software s čipovou 
technologií . Před bazénem a  fitness vás uvítají 
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super moderní vstupní turnikety . Na  venkovní 
terase jsme instalovali novou nerezovou vířiv-
ku s vlastními atrakcemi a podvodním osvětle-
ním . V exteriéru Aquacentra vyrostla další finská 
sauna, ve  které si budete moci užít náladové 
osvětlení s  hudbou pro oddechovou atmosfé-
ru . Pomyslnou třešničkou na dortu jsou čipové 
zámky na šatních skříňkách, které učinily „konec 
desetikorunám“ . 

3. 4. 2019, web SLL

Lázeňský den
V pátek 24 . května 2019 od 10 .00 do 18 .00 po-

řádaly Státní léčebné lázně Janské Lázně s .p . Lá-
zeňský den otevřených dveří . Úplně poprvé se 
vyhlášené horské lázně otevřely zcela veřejnosti 
a nechaly návštěvníky nahlédnout do míst, kam 
obvykle mohou vstoupit jen pacienti .

Pořadatelé akce připravili pro návštěvníky 
prohlídku jak dospělé léčebny, tak i  dětské . 
Otevřená byla hlavně rehabilitační oddělení, 
kde probíhá to hlavní, co lázně nabízejí, léčeb-
ná rehabilitace . Veřejnost měla možnost nejen 
načerpat zajímavé informace na téměř 20 ukáz-
kových stanovištích o léčebných procedurách, 
cvičení a jiných léčebných metodách z úst eru-
dovaných fyzioterapeutů, ale lidé si také mohli 
exkluzivně vyzkoušet přístroje z  robotické re-
habilitace . Dále byly připravené komentované 
prohlídky ubytování na  lázeňských depen-
dancích . Kolem dětské léčebny byl připravený 
zábavný program pro děti a  před dospělou 
léčebnou probíhal celý den kulturní program 
v podobě skupinové hudební produkce .

Na den akce vyšlo po dlouhé době krásné po-
časí, takže návštěvníci nekorzovali jen v útrobách 
léčeben, ale mohli ležérně nasávat lázeňskou 
atmosféru na  přilehlém náměstí a  občerstvit se 

v místní Kolonádě . Lázeňský den otevřených dve-
ří zaznamenal vysokou účast na to, že se taková 
akce konala poprvé . 350 spokojených návštěvní-
ků si jí dosyta užilo .

Věříme, že se tato akce stane tradicí a za rok, 
při dalším Lázeňském dnu otevřených dveří, se 
uvidíme znovu!

Mgr. Jan Mertlík

Souběžně na náměstí běžel 
kulturní program

V Kolonádě docent Vaništa  
s vedením lázní  



Věra Obrdová 
Schopná žena, úžasná kamarádka 

Je to netradiční a je to vůbec poprvé, kdy v této rubrice představuje-
me člověka, který už není mezi námi. 

V únoru tohoto roku nás nemile zastihla zpráva o úmrtí paní Věry Obr- 
dové z Prahy, známé to ženy v Janských Lázních mezi obrnáři i pacienty 
vůbec, ale i ženy, která se velkou měrou podílela na založení Asociace 
polio, rozběhu její činnosti a organizaci zajímavých a jedinečných akcí. 

Osobně jsem se s  Věrou párkrát viděla, ale o  jejím životě nic nevím. 
Proto jsem díky údajům z  Facebooku oslovila několik lidí s  žádostí, aby 
popsali svoje zážitky s ní. Přišlo jich několik a tak jsou příležitostí, abychom 
na Věru společně zavzpomínali. 

mm 
Aktivní organizátorka a sportovkyně 

Narodila se v roce 1948 a po prodělání nemoci 
polio začala v padesátých letech jezdit na léčení 
do Janských Lázní a zůstala jim věrná celý život . 
Postupně Jánky vnímala jako svůj druhý domov 
a obrnáře jako velkou rodinu . Nejezdila do lázní 
jen za léčením, ale postupně i na setkání s různý-
mi skupinami přátel, například v prosinci na spo-
lečné „vánoce“, na podzim na sběr hub, v létě tře-
ba na  borůvky . Jako zakládající členka Asociace 
polio pomáhala organizovat různé akce jako Obr-
náři obrnářům, přednášky s problematikou polio, 
ale také výměnné akce – návštěvu vinného sklíp-
ku s přáteli z Veselí nad Moravou či reciproční se-
tkání v Jánkách . Je mnoho pacientů, kterým po-
radila, jak mají postupovat při vyřizování žádostí 
o invalidní důchod nebo průkaz ZTP . S přáteli zde 
oslavila i svá životní kulatá jubilea 40, 50 i 60 let . 

Měla blízký vztah ke  zdravotně postiženým 
obecně . Po roce 1990 založila společnost na titul-
kování filmů pro sluchově postižené . Spolupraco-
vala se zástupci sluchově postižených a  Českou 
televizí, a  výsledkem byly stovky filmů opatře-
ných titulky . Když zhruba po  20 letech skončila 
s titulky, nastoupila do chráněné dílny a jako její 

vedoucí asi pět let navrhovala a  se zdravotně 
postiženými vyráběla různé ozdůbky, které po-
máhala také prodávat . Jedním z míst prodeje byl 
i obchůdek s drobnými dárky v Jánkách .

Od mládí měla vřelý vztah ke sportu . Vždy 
vzpomínala na zápasy ve volejbalu s pacienty 
na hřišti v Jánkách . V 70 . letech závodně plavala 
za Slovan Svoboda Praha, a když skončila s pla-
váním, přešla do  oddílu stolního tenisu a  za-
čala se věnovat tomuto sportu . V  obou spor-
tech byla velmi úspěšná a  patřila mezi špičku 
na  mistrovství republiky tělesně postižených . 
Stolní tenis hrála více než 30 let a  měla mezi 
hráči spoustu kamarádů a kamarádek .

Pracovala nejen v  Asociaci polio, ale také 
ve  Výboru TJ Slovan Svoboda Praha, který má 
oddíly tělesně postižených sportovců, v oddílech 
stolního tenisu a tenisu, plavání a  lyžování . Byla 
neuvěřitelně organizačně schopná a v rámci tě-
lesně postižených sportovců pomáhala organi-
zovat turnaje ve stolním tenisu, lyžování a tenisu . 
Dokázala například jen s několika přáteli připravit 
mistroství republiky ve stolním tenisu ve Vlašimi, 
na které jeho účastníci dodnes vzpomínají . 
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K pěknému vztahu k postiženým vedla i syna 
Dana, který vystudoval fyzioterapii a  diplomo-
vou práci zaměřil na postižené po polio . Dodnes 
se tomuto oboru věnuje a poskytuje svoje služ-
by mnoha obrnářům .

Spolu jsme se potkali právě v oddíle stolního 
tenisu v roce 1990, kde jsme se setkávali na tré-
ninku a turnajích po celé republice . Samozřej-
mě i na  léčení a při různých akcích v Jánkách . 
Na těchto krásných 30 let nelze zapomenout .

Olda Rozsíval, Praha

Makat, makat a zase makat
Je tomu již více jak 40 let, co jsme se poprvé 

setkali s milou holkou Věrkou Obrdovou z Pra-
hy . Bylo to v  Janských Lázních, kde jsme se již 
od dětství léčili se zlou chorobou – dětskou obr-
nou, čili poliomyelitidou . Pak jsme se tam sjížděli 
skoro pravidelně . V krásné přírodě Krkonoš, kde 
se léčila tato záludná nemoc . Jednou z nás byla 
i Věrka a jak jsme ji poznali – optimistická, vese-
lá a  přátelská . Hned při prvních setkáních nás 
bezelstně uvedla do  problematiky nás obrná-
řů, jelikož již byla podstatně více obeznámená 
se způsoby, jak zmírnit stav postižení . Makat, 
makat a zase makat bylo její krédo, kterým nás 
motivovala jak při rehabilitačních procedurách, 

tak při procházkách po okolí lázní . Co nás velmi 
bavilo, bylo i naše skromné sportování v rámci 
možností – ping-pong, volejbal, posilování, vše 
ve staré sokolovně, která nám nyní moc chybí .

Velice příjemná a  užitečná bývala setkání 
na  srazech založené Asociací polio . U  zrození 
této naši organizace jsme byli zakládajícími čle-
ny a jejím prostřednictvím jsme se snažili pro-
sazovat naše, dříve tajná, přání . 

Vzpomínky na tebe zůstanou v nás . S vděč-
ností žádáme Pána o klidné spočinutí v nebes-
ké náruči s  naší tichou vzpomínkou a  modlit-
bou – díky Věro .

Jura Legát z Kroměříže a kamarádi z Moravy

Sázka je sázka
Věru jsem poznal z lázeňských pobytů v Jan-

ských Lázních . Znali jsme se ze sportu tělesně 
postižených, protože já jsem provozoval aktiv-
ně lyžování a Věra stolní tenis . Mezi jiným přišla 
řeč i  na  hory a  Věra projevila přání jet s  námi, 
a  tak jsme se dohodli, že pojedeme společně 
do  Val di Fiemme v  Itálii . Všichni jsme ji znali 
jako náruživého kuřáka a v této době se zrovna 
snažila kouření omezit . Tvrdila, že s  kouřením 
úplně přestane, já jsem oponoval, že to nevydr-
ží . Věra se se mnou vsadila o láhev šampaňské-
ho, že na horách vůbec kouřit nebude . Věře se 
na  horách velmi líbilo, ale protože nelyžovala, 
tak jsme ji nemohli kontrolovat, zda svůj slib 
dodržuje . Jednou, když jsme se vrátili nečekaně 
dříve z lyžování, přistihli jsme ji, jak kouří na bal-
koně . Nepomohly její výmluvy, že láhev s sebou 
nevzala z domova a musela koupit šampaňské 
za eura . I přes tuto zkušenost Věra bohužel kou-
řit nikdy nepřestala .

Pavel Teplý, Praha

Eva Peštová z Ústí n/L (na stupínku jako I.) se v de-
vadesátých letech potkávala s Věrou (na III. místě) 
na Mistrovství republiky ve stolním tenise. 
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Přátelství na celý život
Když mne kontaktoval kamarád Olda s do-

tazem, jestli bych nechtěl napsat pár vět o Věr-
ce, jako malou vzpomínku, ani na  chvíli jsem 
nezaváhal . Vždyť Věrka byla skvělým člověkem, 
úžasnou kamarádkou a  osobností, na  kterou 
každý, kdo ji poznal, jistě jen tak nezapomene .

Poznali jsme se s Obrdkou v roce 2005 v Jan-
ských Lázních . Bylo mi v té době 22 let, v lázních 
jsem nebyl poprvé, ale i tak byl tento rok něčím 
výjimečný . Spřátelil jsem se tam s partičkou lidí, 
kteří byli o poznání starší než já a oni se mě tam 
„ujali“ . Bylo to úžasné . Chodili jsme společně 
na výlety, jezdili plavat, hráli minigolf, trávili ve-
čery s kytarou a bavili jsme se tak, že na to do-
dnes moc rád vzpomínám . A samozřejmě vzni-
kala různá nová přátelství . Přátelství tak silná, že 
jsou na celý život . A jedním z těch lidí, se kterými 
jsem se spřátelil, byla Věrka . Jsem za to moc rád!

Netrávili jsme spolu mnoho času, ale tu 
a  tam jsme se viděli a  občas jsme si zavolali 
a vyslechli jeden druhého . A právě to praví přá-
telé dělají . Když má jeden nějaké trápení, druhý 

je tu pro něj, vyslechne ho a pokud může – po-
může . Věrka bohužel měla poslední roky svého 
života mnoho trápení . Ať už zdravotních, tak 
i v osobním životě, ale i přes všechny problémy, 
bojovala až do  konce a  snažila se užívat živo-
ta, což se jí myslím dařilo na jedničku . I když se 
k  ní osud někdy otočil zády, zabojovala a  žila 
s  úsměvem na  rtech dál . Jednou, když jsem 
se dozvěděl, že leží v Rehabilitační nemocnici 
v Berouně, nakoupil jsem nějaké ovoce, čoko-
ládu a  vyrazil jsem za  ní . Nikdy nezapomenu, 
jak se tvářila, když jsem vešel do pokoje a řekl: 
„Co se tady poflakuješ, lásko moje kudrnatá!“ 
A  když jsem jí pak podal plechovku propašo-
vaného piva, byla štěstím bez sebe . A  já taky, 
jelikož jsem věděl, že je jí fajn .

Krásných vzpomínek s Věrkou mám spousty, 
ale krásných vzpomínek není nikdy dost a mně 
je moc líto, že nás tak dobrý člověk a upřímný 
přítel opustil . Odešla na Venuši a já jí ani nestihl 
říct, co pro mne znamená . Ona to ale jistě ví .

Lukáš Marcín, Liteň

Obdivuhodná bojovnice 
S  Věrkou jsem se seznámila v  roce 2003 

v  Janských Lázních docela kuriózním způso-
bem, a  to díky nádhernému křemenáči, který 
jsem našla na vycházce . Já, která musím o hou-
bu zakopnout, abych ji našla, jsem nádherného 
křemenáče uviděla a  říkala si, že je to pěkná 
houba, ale nevěděla jsem, jestli je jedlá . Spo-
lustolovníci mě poslali za Věrkou, která sbírání 
hub milovala . Zrovna ten den měla narozeniny 
a vzala obrovského křemenáče jako milý dárek . 
A tak se Věrka na 16 let stala nedílnou součástí 
mého života . Byly jsme přítelkyně na telefonu . 
Ona v  Praze, já v  Brně, a  přesto jsme si byly 
velmi blízké . Snad stovky hodin jsme strávily 

na telefonu, vzájemně se podporovaly a řešily 
všechno, na co se jen dá vzpomenout . 

 Věrka byla svá, neuvěřitelný živel, vitální, 
s přímočarou upřímností, kterou ne každý do-
kázal akceptovat . Byla aktivní, jak to jen šlo –  
hrála závodně ping-pong, plavala, milovala 
Janské Lázně, kde měla lesy prochozeny s ne-
rozlučnou Peginou . Říká se, že pes se podobá 
svému páníčkovi a v  tomto případě to platilo . 
Pegina byla svérázná stejně jako Věrka . V roce 
2011 odešla Pegina na Venuši a Věrka si pořídi-
la nového pejska Boníka . Neuměla si život bez 
pejska představit a padli si opět krásně do noty .
Věrka ráda řídila svoje autíčko a v Krkonoších do-



kázala navštívit i místa, kde se s jejím postižením 
nedalo bez auta dostat . Jánky byly nedílnou 
součástí jejího života . Milovala to tam – lesy, 
kopce, čistý vzduch, kde se jí dobře dýchalo, 
společenství lidí a celý ten lázeňský život v par-
tě i bez ní . Společnost, ve které se pohybovala, 
vždycky ozdobila . Veselá a přímá, s neodmysli-
telnou cigaretkou v ruce . To jsem jí jediné zazlí-
vala, protože škodila sama sobě, ale byla na nich 
závislá . Ovšem měla i období, kdy se cigaret do-
kázala vzdát . Avšak jakmile přišla nějaká streso-
vá situace, opět se vrátila do starých kolejí . 

Věrka byla obdivuhodná bojovnice, která 
se statečně rvala se všemi svými diagnózami, 
a ve výsledku jich bylo opravdu hodně . Názo-
rové neshody s  lékaři a  sestrami, institucemi, 
řemeslníky, kamarády, rodinou… se snažila 
přestát, ale každý stres, který ji potkal, ji srážel 
a zdravotní stav zhoršil . 

Přes všechny zdravotní potíže se dokázala 
za  poslední roky dvakrát přestěhovat, koupit 
a  prodat byt . Sama všechno řešila po  telefonu, 
protože se v důsledku celodenní závislosti na kys-
líku a slabostem v těle už nikam nedostala . Nako-
nec se rozhodla, že už na všechno nestačí a našla 
si místo v penzionu Zátiší, kde se jí líbilo prostředí 
u  lesa i se zahrádkou pro Boníka, ale užila si ho 
sotva rok . Sama si zajišťovala po internetu náku-
py, chodila k ní Světlanka, která jí uklízela a pomá-
hala, chodily k ní děvčata z agentury na venčení 
psů, Ála druhá kamarádka na telefonu, která byla 
k dispozici v Praze, když bylo potřeba .

Neměla ráda, když byl někdo nefér, choval 
se nevhodně nebo dělal věci, které se neslu-
čovaly s  jejím přesvědčením a poctivým živo-
tem . Uměla poradit, pomoci, vyslechnout . Byla 
usměvavá, břitká, ironická, se specifickým hu-
morem . Na druhou stranu byla velmi vnímavá, 
citlivá a zranitelná, ačkoliv to nedávala najevo . 

Byla těžce nemocná, a přesto se jí nechtělo ze 
života odejít na Venuši . Cítila, že se ta chvíle blíží, 
nechtěla si to moc přiznat, a tak bojovala do po-
sledního dechu, a  to doslova . Přála si ještě na-
vštívit Janské Lázně, přála si vídat častěji vnuč-
ky, kterým se věnovala, dokud mohla a měla je 
moc ráda . Přála si dočkat se uznání a úcty, po-
citu sounáležitosti, lásky, jistoty a bezpečí a do-
jít na konci života k usmíření – bohužel to se jí  
už nesplnilo .

Moc mi chybí . 
Iva Danielová, Brno

Krátké vzpomínky dvou předsedů Asociace polio 
Odchod Věry Obrdové mne mrzí, protože 

byla zvláště duší Asociace polio už při jejím 
vzniku na  začátku 90 . let . Naše kontakty byly 
tehdy spíše písemné (maily ještě nebyly) a  ještě 

prostřednictvím paní Ludmily Váchové, tehdejší 
tajemnice AP, která už také mezi námi není . Ona 
by mohla vyprávět víc .

Věra byla aktivní a měla nápady . 
René Remeš, Praha

Smutná zpráva . Věru jsem dobře znal, bohu-
žel teď už jen znal . Věra byla místopředsedkyní 
výboru Asociace polio . Zpracovávala dotač-
ní projekty pro AP . Často jsem ji navštěvoval 
na konsultace doma ve Vršovicích . I osobní se-
tkání u ní doma bylo příjemné . Často jsme ho-
vořili o jejím působení v Krátkém filmu . Bylo to 
moc zajímavé . Byla to hezká žena s  krásnýma 
očima . Velmi životná a dynamická . 

Jindra Beneš, Praha
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Vzpomínka na významnou osobnost
Na úvod rubriky Píšete nám jsme zařadili dopis, který přišel na adresu předsedkyně Asociace 

polio . Jméno paní MUDr . Anny Mazáčové-Procházkové jsme skutečně neznali, což je s podivem, 
když vezmeme v úvahu její zásluhy o léčbu dětské obrny a rozvoj Janských Lázní . Proto jsme rádi, 
že alespoň tímto způsobem seznámíme obranářskou veřejnost s tak významnou osobností .

Redakce
Vážená paní doktorko Stránská, předsedkyně Asociace polio,

dovolte mně, abych se Vám představila.
Jmenuji se Jitka Čejková (doc. MUDr. Jitka Čejková, DrSc.) a jsem dcerou MUDr. Anny Mazáčové-Procház-

kové. Jste paní předsedkyní Asociace polio, která vykonává velmi důležité služby našim občanům, obrná-
řům. Náhodou jsem našla Vaší asociaci, jsem z jiného lékařského oboru a rozhodla jsem se, že Vám napíši.
Proč Vám píši? 

V  historii léčení dětské obrny, poliomyelitidy u  nás v  bývalém Československu, není ani nejmenší 
zmínky o mé matce, MUDr. Anně Mazáčové-Procházkové, která je zakladatelkou moderní léčby dětské 
obrny v Československu a tehdy v celé Evropě.
Krátce z historie.

Moje matka byla před a za 2. světové války vedoucí lékařkou Neurologického oddělení krajské ne-
mocnice v Hradci Králové. Krátce po roce 1945, kdy již bylo známo, že v Hradci Králové vznikne Lékařská 
fakulta, kde se počítalo s budoucím profesorem Piťhou jako šéfem Neurologie, bylo mé matce nabídnu-
to místo lékařské ředitelky Janských Lázní. Moje matka místo přijala.

Janské Lázně byly ve zbídačelém stavu, ale moje matka si pozvala Prof. Oskara Baudische (USA), 
světového znalce stopových prvků, který ji znovu potvrdil (již jednou rozbor vody v Janských Lázních 
dělal), že termální vody v Janských Lázních odpovídají svým složením termální vodě ve Warm Springs 
(USA, Georgia), kde se léčil např. i americký prezident Roosevelt, postižený poliomyelitidou.

Moje matka hodně četla o léčbě dětské obrny, ale literatury bylo po 2. světové válce málo a ona byla 
přesvědčená, že jedině studijní pobyt ji může dostat Janské Lázně na světové místo v léčení poliomye-
litidy. Od ministerstva zdravotnictví dostala částečnou dotaci na svůj pobyt, valnou část si hradila ze 
svých úspor, tehdy z tzv. vázaných vkladů. Vydat se do světa tak brzy po válce předpokládalo i velkou 
kuráž, protože vztahy mezi USA a Československem byly přetrhány fašizmem a 2. světovou válkou, Ně-
mecko a německé přístavy byly zničeny. Cestovala sama přes Švédsko a potom lodí do USA, kde nejen 
nabrala lékařské zkušenosti v New Yorku a ve Warm Springs, ale sehnala i kupu financí, dolarů, na vy-
budování světových lázní.

Po téměř ročním studijním pobytu v USA se vrátila do Janských Lázní, zde si vybudovala rehabilitační 
personál, zázemí, a účinné léčení s věhlasem lázní se šířilo. Léčila zde moderní americkou léčbou, t.j. aktivní 
rehabilitací, řadu našich i cizích obrnářů, z našich např. syna profesora MUDr. Antonína Vančury, Toníka, 
pozdějšího prof. RNDr. Antonína Vančury, profesora fyziky v Německu (Kaiserslauternu) a mnoho jiných.

Nadšení mé matky, její práce a rozvoj Janských Lázní byl přerušen únorem roku 1948, kdy byla ko-
munistickými aparátníky postavena před následující volbu: Buď podepsat komunistickou legitimaci, 
nebo hodinovou výpověď. Komunistickou legitimaci nepodepsala, dostala hodinovou výpověď.

Tak skončil tehdejší rozkvět Janských Lázní. Moje matka dva roky nedostala místo a byla dále pro-
následována s celou rodinou, ale to již nepatří do historie Janských Lázní.

Vážená paní doktorko, hříchy komunizmu byly hrozné. Ale že byly takové, že vygumovaly i jméno 
mojí matky, MUDr.  Anny Mazačové-Procházkové, jako zakladatelky moderního léčení dětské obrny 
v Československu, je i pro mne zarážející.

Její jméno nenajdete ani v historii československých lázní, ani v historii Janských Lázní samotných, 
se o  ní nedočtete. Ani zmínky. Jako by tato osoba neexistovala a  nikdy nebyla lékařskou ředitelkou 
v Janských Lázních v letech 1945 až 46 a 1948. A přitom co práce do nich vložila a kolika lidem pomohla.

V úctě Jitka Čejková
Doc. MUDr. Jitka Čejková, DrSc. Praha 
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V Ostravě se plave dál 
Asociace polio v rámci svých dotačních ak-

tivit zajišťovala několikaleté finanční krytí pro-
nájmů bazénů na rehabilitační plavání v Praze, 
po nějakou dobu se plavalo i v Hlinsku, Trutno-
vě a  Hradci Králové . V  roce 1994 v  rámci pro-
jektů požádala AP Ministerstvo zdravotnictví 
o dotaci pro rok 1995 na plavání v Ostravě . 

Dotace dostávala Ostrava do roku 2013 a čle-
nové platili symbolický poplatek dle ustanovení 
výboru AP . Od roku 2014 je ale poplatek bez do-
tace, za každé plavání 50 korun na osobu . Přesto 
se v Ostravě plave dál jedenkrát týdně, každou 
středu s výjimkou dvou letních měsíců .

Jak to vše v  Ostravě začalo? Na  to jsem se 
zeptala obrnářů z Ostravy . Otázky zněly: jak se 
dozvěděli o plavání v Ostravě, kdy a proč začali 
chodit na plavání, kam všude se chodilo plavat, 
které místo jim nejvíc vyhovovalo, co je na pla-
vání nejvíc baví, zda má plavání dobré (nebo 
i špatné) účinky na jejich zdraví . Neopomenula 
jsem ani naše oblíbené společné večeře – kdy 
se začaly organizovat, kdo je navrhnul, kam se 
na  ně chodilo a  kdy se začaly dávat vánoční 
dárky . Z  jejich odpovědí vznikl tento článek . 
Věřím, že jeho čtení bude zajímavé nejenom 
pro Ostraváky . 

Ve Zpravodaji Asociace polio z roku 1995 byl 
titulek HURÁ! Dobrá věc se podařila! a infor-
mace, že od 6 . 2 . 1995 se mohou členové z Ost-
ravy a okolí „cáchat“ každé pondělí od 18 do 19 
hodin v bazénu Městských lázní Ostrava-Vítko-
vice . Bližší informace podá Stáňa Nováková . 

Stáňa Nováková, jako první organizátorka 
ostravského plavání obrnářů, na moje zvídavé 
otázky odpověděla:

V  Ostravě se plavalo již za  Československa 
přes Československý svaz invalidů. Asi v roce 1982 
mne oslovili přes Autosvazarm právě při svazu 
invalidů, ať se poptám, kde by plavání mohlo 
pokračovat, protože se nějaký bazén začal opra-
vovat. Zašla jsem na Hornické učiliště do Ostravy-
-Poruby, kde nám vyšli vstříc. Právě z důvodů, že 
tam chodili učni z oboru košíkář a dalších oborů 
vhodných pro invalidní mládež. Nebylo to ale 
bezbariérové, takže to bylo dost náročné. Pak 
jsem plavání zajišťovala v malém bazénu Střední 
zdravotnické školy v  Ostravě-Vítkovicích. Tam to 
bylo dobré, teplá voda, dobrý vstup, jen na  par-
kování bylo málo místa.

A  jak jsem obrnáře oslovovala? Pro první 
mnou organizované plavání jsem sehnala v polio 
poradně adresy, tenkrát to ještě šlo. Nakoupila 
jsem korespondenční lístky a  rozesílala. Vím, že 
mi ještě paní doktorka Kašpárková z polio porad-
ny kladla na srdce, jak je pro poliomyelitiky pla-
vání důležité. 

V analýze počátků plavání pokračuje MUDr.  
Eva Přibylová, která o  nás, ostravské obrnáře, 
pečuje nepřetržitě až do dnešních dnů: 

Je příjemné vzpomínat na příhody a setkávání 
v rámci plavání, ale už se mi trochu prolínají roky. 
Jak píše níže Vláďa, plavat jsme začali asi v roce 
1995. Bylo to v  Městských lázních ve  Vítkovicích. 
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Plavalo se zde i v letech 1996 a 1997. Celé to vedla 
Stáňa. Byl to nejlepší bazén pro svou dostupnost 
pro všechny ostravské, u tramvaje, bezbariérový, 
sauna… Pak jej uzavřeli.

Tady mám pochybnost, jak pokračovaly další 
štace. Plavalo se na  Učilišti v  Porubě, to již vyho-
vovalo méně pro horší dostupnost pro ostravské 
z centra. Dále bazén na Učilišti Vítkovic v Hrabův-
ce, byl méně příznivý. V těchto bazénech jsme byli 
poměrně krátce. Stále pod vedením Stáni. Já jsem 
to postupně přebírala, když Stáňa měla zdravotní 
problémy, v roce 1998. Hledali jsme bazén, který by 
splňoval naše požadavky, t.j. – byl vyhrazen pouze 
pro naši skupinu, byla teplá voda, byl bezbariéro-
vý a dostupný. Moc bazénů v té době nebylo. Na-
skytl se bazén ve  škole na  Dubině, byl opět hůře 
dostupný, nic moc, ale byl finančně únosný, pro-
tože jsme až do roku 2014 platili za hodinu, nikoliv 
za počet plavajících. Plavat se začalo v únoru 1998. 
Asi po  roce nás vypověděli, zajistila jsem bazén 
na  Čapkárně, byl špatně přístupný, studený, pro 
nás nevhodný. Naštěstí ho zavřeli pro rekonstrukci. 
Určitou dobu jsme chodili na Hornickou polikliniku. 

Od 5. 9. 2001 plaveme v rehabilitačním bazé-
nu v Městské nemocnici na Fifejdách. Je plně bez-
bariérový, má masážní trysky, teplou vodu 29-31 
stupňů, vstup po  schodech, spouštěcí zařízení, 
půjčují mechanický vozík a máme pro nás vyhra-
zený čas. V roce 2017 prošel rekonstrukcí. Nechce 
se mi věřit, že jsme tam vytrvali již 17 let. Je příjem-
né, že i personál je vůči nám vstřícný. 

Velmi dlouho jsem evidovala asi 35 členů, kteří 
chodili plavat, postupně řady prořídly z  různých 

důvodů (zdravotní problémy, složitá doprava, 
bohužel i úmrtí). Nyní je nás kolem 12 tak říkajíc 
skalních plavců. Dříve jsme mezi sebou rádi ví-
tali i kamarády ze vzdálenějších míst, kteří vážili 
cestu do Ostravy, jistě i proto, abychom se všichni 
setkali. Myslím si, že mimo toho, že plavání je pro 
nás nesmírně přínosnou rehabilitací, jsou setkání 
v bazénu také společenskou záležitostí, neboť kde 
si více popovídáme o tom, co je nového, co jsme 
prožili v uplynulém týdnu, co jsme uvařili…

Je známo, že plavání a cvičení ve vodě je pro 
nás velmi přínosné, a to z mnoha důvodů. Ve vodě 
pracují všechny svaly, i  svaly dýchací. Tlak vody 
umožňuje redukci edému a městnání krve v kon-
četinách, voda tělo nadnáší, takže pohyby jsou 
snazší, voda masíruje svaly a usnadňuje jejich re-
laxaci, cvičení ve vodě zlepšuje krevní oběh a tím 
zlepšuje přísun kyslíku do svalů, cvičení v bazénu 
je vhodné při kloubních bolestech, cvičení posilu-
je svaly, aniž by zatěžovalo klouby, atd… Takže 
není pochyb o dobrých účincích na zdravotní stav 
nejen nás obrnářů. Kdo z nás již nepoznal násled-
ky PPS, jako zvýšenou únavnost, slabost, bolesti 
kloubů a svalů, svalové křeče, atd. a tady je plavá-
ní opravdu přínosem.

Společné večeře? Ať přemýšlím sebevíc, oprav-
du první mne napadá rok 2007. Nebo dříve? Při-
padá mi, že je to opravdu dávno, je to pro mne 
super tradice. Jen pomyšlení, že se scházíme již 
tolik let téměř ve stejném počtu, že přijdou i přá-
telé, kteří ani nechodili, nebo již nechodí plavat, 
přijedou i  mimoostravští. Proč? Je nám spolu 
dobře. A  vánoční posezení? Už si ani nedovedu 
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představit adventní čas bez našeho posezení, 
dobré večeře, příjemné zábavy a těšení se, co asi 
dostanu za dáreček. Byli jsme na různých místech, 
ale já jsem spokojená U Ježka. Je tam soukromí, 
dobře tam vaří, je to bezbariérové… Kdy se začaly 
dávat dárky, si už nevzpomínám, mám pocit, že 
to začalo právě U Ježka? Ale ještě silněji si myslím, 
že to tak bylo od začátku. Tak to nějak cítím.   

Za to, že máme možnost se takto setkávat, že 
je nám spolu dobře, jsem moc vděčná, protože 
mezi svými je vždycky dobře.

Velice pečlivě zpracované informace a pře-
hledy podal Ing. Vladimír Přibyla:

O  plavání v  Ostravě jsme se dověděli z  Infor-
mátora a po telefonickém spojení se Stáňou No-
vákovou jsme začali ve  stanovených termínech 
jezdit docela pravidelně. Neklame-li mne paměť 
tak je to od roku 1994–1995.
Které bazény jsme využívali:
1 . Bazén na učilišti Bytostavu nebo jiné stavební 

společnosti v Ostravě-Porubě, kde byla docela 
studená voda a  přístup k  bazénu nebyl moc 
příjemný.

2 . Městský bazén v Ostravě Vítkovicích na Ruské 
ulici, z něhož dnes je Prodej Kuličkových Loži-
sek (bohužel). Bazén byl skvělý, dobře bezba- 
riérově přístupný, výhodou byl i přístup do pá- 
ry, mokré páry a do sauny.

3 . Bazén Učiliště Vítkovických železáren v Ostra-
vě-Hrabůvce u  kina Vítek. Poměrně malý ba-

zén s docela studenou vodou a přístup k bazé-
nu nebyl moc příjemný.

4 . Bazén v Čapkově sokolovně v Ostravě. Výbor-
ný velký bazén, ale s  několika nevýhodami 
– velmi studená voda, obrovská vzdálenost 
mezi šatnami a bazénem a hodně schodů.

5 . Bazén na  Hornické poliklinice v  Ostravě – 
dobrá voda, poměrně malý, možnost vstupu 
do sauny. 

6 . Bazén v Plavecké škole v Ostravě Dubině – vel-
mi příjemný, skvělý a pozorný personál (dohří-
vali pro nás vodu), dobrá dostupnost.

7 . Rehabilitační bazén Městské nemocnice Ost- 
rava-Fifejdy – plně vyhovující, voda teplá, 
dostup po  schodech příp. pomocí elektrické 
sedačkové zdviže, bezbariérový přístup. Využí-
ván od roku 2001 dosud. 
Které restaurace jsme využívali ke  společ-

ným, „semestrálním“ setkáním v červnu a pro-
sinci: (zúčastňují se plavci i neplavci cca 25 osob)

Nejčastěji to byla Pizzerie Ježek, nyní Kozlov-
na u Ježka v Ostravě-Hrabůvce. Tam se scházíme 
od  roku 2005 doposud. Jen několikrát jsme na-
vštívili i jiná pohostinská zařízení, např. restaura-
ce Hellbich v Ostravě Zábřehu, Barbar v Zábřehu, 
U Edisona v Hrabůvce a Florián v Proskovicích. 

Co je důležité na  plavání? Udržování fyzické 
kondice, uvolnění těla, kontakt s přáteli.

Co je důležité na večeřích? Vynikající přátelská 
atmosféra, výměna zajímavých informací, výmě-
na zkušeností. 
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Milá vzpomínka je od MUDr. Marty Souku-
pové, která chodí pravidelně plavat i s manže-
lem Zdeňkem:

Začala som chodiť plávať s  úplne inou skupi-
nou, boli to známi mojej sestričky – učitelia. Tuším 
to bol rok 1997–1998? Chodilo sa plávať v Hrabuv-
ke do školy. V šatni boli doslova 2 klietky, v jednej 
osoby po  plávaní (učitelia) a  v  druhej obrnárky. 
Kupodivu, nikoho som tam nepoznala, povedo-
mý mi bol iba Mirek Novosad, ktorého som videla 
v bazéne. Postupne som začala komunikovať cez 
mreže s Evou a Lýdiou a zakrátko som sa stala člen-
kou českej polio a  presunula som sa do  obrnár-
skej klietky. Asi za  rok, dva prišla do  našej klietky 
blondýna – Slovenka, ktorá nezaprela svoj pôvod 
a  na  uvítanie priniesla v  košíku slivovicu s  pohá-
rikmi, za čo bola „zjazdená“ lázeňskou, že porušila 
bezpečnostné pravidlá možným poranením bo-
sých plavcov jej rozbitými črepinami od  slivovice. 
No a  to si bola ty (Marika). Voda v  25 metrovom 
bazéne bola dosť studená, takže v tom čase sa aj 
viac plávalo a kupodivu nás tam chodilo podstat-
ne viac (15). Asi rok sa chodilo na čapkárnu (ja nie, 
mala som zlomenú koxu) a potom ak si dobre pa-
mätám, sme začali chodiť na  Fifejdy. Plávať som 
chodila vždy rada, v minulosti som za obrnárov aj 
závodila, dodnes sa na plávanie vždy teším. Voda 
je v bazéne príjemne teplá, aj po renovácii bazéna, 
o to menej sa pláva a príjemne sa debatuje. Pláva-
nie, ak nie sú tam streptokoky, pre každého prináša 
telesný, duševný a metabolický účinok.

Na  večeru prvý krát aj so Zdenkom sme šli 
do nejakej reštaurácie v Mariánskych Horách, dali 
sme si tam nezabudnuteľné pečené koleno, kto-
ré sme dojedali ešte 3 dni doma. Jedenkrát sme 
boli v  podzemí na  Sokolskej ulici, začiatkom de-
cembra v roku 2003 sme boli tiež v Mariánskych 
Horách v reštaurácii na poschodí (bola som na te-
lefóne, mala sa nám narodiť prvá vnučka Sofia). 
Tam sme zistili, že na predvianočné stretnutie sa 
nosia vianočné darčeky, my sme ich nedoniesli, 
ale ty (Marika) s Maruškou ste zariadili, že sme ich 
dostali. Polepšili sme sa. Potom sme boli raz u Hel-
bicha, následne opakovane u Ježka s prestávkou 
roku 2016, kedy sme dvakrát boli v  Edisone. Pre 
bezbariérový prístup sme už koncom minulého 
roku boli zase u Ježka, zmenil sa majiteľ, názov – 
Kozlovna a  hlavne výrazne ceny smerom nahor. 
Každoročne očakávame, kto dostane umelecké 
perníkové diela od Boženky, ale poteší aj sviečka, 

čaj, či iné praktické drobnosti. Nikdy nechýbali 
pre každého kalendáre.

Chodíme teraz do  krásneho bazéna na  Fifej-
dách, v redukovanom počte, lebo najmenej času 
majú dôchodcovia.

Něco málo o tom, jak „držíme partu“ v Ost- 
ravě popisuje Ing.  Miroslav Novosad, CSc., 
který dojíždí na  plavání z  Těrlicka, cca 25 km 
vzdáleného z Ostravy: 

Je to všechno hlavně díky tomu, že mezi námi 
existuje několik dobrých duší, které to všechno roz-
hýbaly. Jak jsem se dozvěděl o plavání v Ostravě, 
to už si snad ani nepamatuji. Snad to bylo někdy 
koncem devadesátých let, kdy jsem dělal v železár-
nách a někdo mi řekl, že se plave v bazénu ve Vítko-
vicích. Na ten bazén, i když byl poměrně malý, jsem 
měl celkem dobré vzpomínky, protože jsme tam 
chodili plavat jeden semestr z Vysoké školy báňské. 
Takže jsem chodil plavat do bazénu ve Vítkovicích, 
pak do  městského bazénu na  Sokolské ulici, pak 
na  školu Kučery, někde v  Ostravě – Zábřehu, pak 
na  Hornickou polikliniku a  nakonec v  Městské 
nemocnici v  Ostravě. Nejvíce nám asi vyhovoval 
bazén ve  Vítkovicích. Bylo tam takové příjemné, 
komorní prostředí s malou restaurací hned vedle. 

Jinak chodím plavat už od  školních dob, kdy-
si nám to organizovala BSP, a  když to padlo, tak 
od  těch dob chodím plavat soukromě. O  účincích 
plavání na naše obrnářské nožičky a na tělesný or-
ganismus vůbec snad nemá cenu diskutovat. Přimě-
řený pohyb, kdy nedochází k žádnému přetěžování 
svalstva, je pro nás naprostou životní nezbytností. 

O společných večeřích jsem se dozvěděl někdy 
na  plavání. Je výborné, že se takto setkáváme 
a  tvoříme jednotnou partu, což nám umožňuje 
vystupovat jednotně i navenek. 

Úsměvnou historku o tom, jak se dozvěděla 
o plavání v Ostravě, napsala Maruška Dobro-
volná:

O  plavání v  Ostravě jsem se dozvěděla během 
lázeňského pobytu v  Janských Lázních, asi před 
15 léty. Během plavání v  lázeňském bazénu jsem 
najednou uslyšela, jak Kristinka (Polišenská), kte-
rou jsem v té době ještě neznala, vypráví o tom, že 
doma chodí s jinými obrnáři plavat. Řekla jsem jí, že 
to má fajn, a odkudpak je? K mému překvapení od-
větila, že z Ostravy… Takto jsem se seznámila nejen 
s prima kamarádkou, ale také s možností plavání 
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v Ostravě. Brzy jsem do bazénu začala chodit také. 
Tenkrát to bylo v Porubě, v nějaké učňovské škole.

No a proč chodím plavat? Je to možnost trochu 
rozhýbat tělo, ale také sejít se s přáteli a kamarády, 
poklábosit, pobýt spolu… Pro nás je to dobrý pocit, 
že nás nikdo „neokukuje“, jsme mezi svými, což je 
příjemné. A plavání má určitě dobrý vliv na celko-
vou tělesnou kondici, což u  nás obrnářů je velmi 
důležité. Ze špatných účinků na mně musím říct, že 
ve studené vodě mě „berou“ křeče do lýtka…

Kdy se začaly organizovat společné večeře, 
kam se chodilo, kdy se začaly dávat vánoční dár-
ky, odpověď na  tyto otázky neznám, ale budiž 
chvála tomu, kdo to vymyslel. Vyvinula se z toho 
moc pěkná tradice. Včetně předávání vánočních 
dárků, což je milé zpestření těchto setkání. 

Tyto „společné večeře“, jak tomu říkáme, se 
konají dvakrát v roce – v červnu a prosinci. A mají 
svůj obsah. Slouží k  předávání informací o  dění 
v  Asociaci polio, novinek z  různých lázeňských 
zařízení, porad z oblasti medicíny apod. Ale také 
tam slavíme různé kulaté narozeniny či jiné spole-
čenské události. Vše probíhá v neformálním přá-
telském ovzduší. Vždy je to příjemné. 

Je třeba ještě říct, že tyto naše tradiční akce 
máme fotograficky zdokumentovány. Na každém 
setkání udělá Vláďa Přibyla spoustu obrázků a Da-
nuška Prošková z nich pak vytvoří krásné tablo. Bě-

hem pár dnů to všichni máme na mailu. A je moc 
hezké si to s odstupem času pak doma prohlížet.
Na závěr něco málo ode mne. 

Když jsme se s  manželem přestěhovali ze Slo-
venska do  Ostravy, už jsem se znala z  návštěvy 
na  akci slovenské AP s  manžely Přibylovy. Tudíž 
nebyl problém se okamžitě zapojit do ostravského 
plaveckého koloběhu. Vzpomínám si na první pla-
vání na Dubině v roce 1999. Seznámení s obrnáři 
bylo bezprostřední a  milé. A  mám z  něj zajíma-
vůstku. U  přezouvání při odchodu jsem si všimla, 
jak se na mne dívají pán s paní, kteří se zrovna zou-
vali u příchodu do bazénu. Byla jsem z toho docela 
nervózní, nemám to ráda, když se na mne někdo 
dlouho dívá. Jak jsem potom kráčela kolem nich, 
tak jsme se na sebe dívali a dívali, až z nich vyšlo, 
že jsme se viděli v Rajeckých Teplicích, kde oni byli 
na  léčení a  já tam byla propagovat slovenskou 
Asociaci polio. Hned mi to bylo jasné a  je to opět 
důkaz, jak je ten svět malý… Byli to už výše vzpo-
mínaní manželé Marta a Zdeněk Soukupovi.

Po  několika problémech s  nohou na  plavá-
ní nejezdím, ale s  manželem nevynecháme ani 
jednu společnou večeři. Je to příjemná příležitost 
potkat se s „našima“. Nejenom dobrá večeře, ale 
hlavně společné popovídání je zárukou načerpá-
ní pozitivní energie obrnářské sešlosti. 

Zpracovala: Mária Mruzková
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Naší Kristínce bylo osmdesát
Ano, to je Kristínka Polišenská z  Ostravy . 

Dnes už bydlí v Domově pro seniory Sluníčko, 
ale stále je šarmantní, usměvavá a plná energie .

Mnozí z  vás ji důvěrně znáte – tam, kde je 
ona, je vždy veselo . Přesvědčili jsme se o tom 
opět na našem posledním vánočním posezení, 
kde jsme jí popřáli k jejímu kulatému životnímu 
jubileu a k přání jsme připojili jednu ze společ-
ných fotografií . 

Přehled připravovaných výtvarných akcí Vladimíra Vondrejse  
v roce 2019

Tento rok byl dokončen rozvrh mých hlav-
ních výtvarných akcí poněkud později, nicmé-
ně prozatím proběhla pouze jediná výstava, 
která byla ale stejně určena jen pro omezený 
počet návštěvníků setkání u příležitosti příjez-
du mého syna Matěje z USA .

Pro květen se mi podařilo prosadit zahájení 
prvního dílu nekonečného příběhu „Hledání 
krásy“ .  Tento cyklus sestává z  tří témat: Krása 
je v  oblacích, Krása je ve  struktuře organizmů 
a  Krása je v  zrcadlení . Půjde o  tři workshopy 
po čtyřech hodinách . Každý začne přednáškou 
a  pak bude pokračovat procvičováním tvůrčí 
činnosti ve skupině přihlášených (max . 10 osob) 

na  dané téma . V  prvním případě to bude ma-
lování na  povrch vody, ve  druhém konstrukce 
tenzegritů a ve třetím to bude aranžování a foto-
grafování objektů v zrcadlových skříních . Tento 
cyklus je již obsazen, ale repetice bude doufám 
následovat, jestli se akce pořádaná v  Muzeu 
umění a designu v Benešově osvědčí .

V  červnu bude instalována výstava obra-
zů „Ratměřické ptáčkoviny 2019“ v  naší „Gale-
rii na  plotě“ . Budou to Bojovníci sumo, Pocta 
Escherovi (iluze perpeta mobile) a Zrcadlení (fo-
tografie děl frekventantů květnového worksho-
pu) . Výstava potrvá do konce října a všichni jste 
srdečně zváni .  Zájemci, pokud se chcete setkat 
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i  s  námi, zatelefonujte předem (773 131  137), 
abychom nebyli někde na  houbách a  mohli 
s  vámi posedět u  občerstvení . Jinak se musíte 
spokojit jen s  prohlídkou galerie, která bude 
otevřena ve dne v noci pro pěší, ale také pro ři-
diče a osazenstvo nejrůznějších dopravních pro-
středků od koloběžky až po autobus na adrese 
Ratměřice 33, plot zahrady kolem naší chalupy . 
Dokonce do naší galerie „chodí“ i drony .

3 . srpna v 15 hodin bude zahájena vernisáž 
výstavy J . Pešta, V . Vondrejs: Abstrakce, parei- 
dolie, imaginace v  Galerii Bernarda Bolzana 
(Těchobuz mezi Mladou Vožicí a  Pácovem), 
která potrvá do  konce měsíce . V  mé části se 
budu věnovat pareidoliím a imaginaci, kteráž-
to zaměření reprezentuje přiložený obrázek, 
nazvaný Neočekávaná setkání .  Výstava bude 
provázena zajímavým hudebním vystoupením 
a pohodou při tradičním občerstvení . 

Těšíme se na vás  
Zina a Vladimír Vondrejsovi

Poprvé v Konstantinových Lázních 
Díky za dobrý nápad

První letošní rekondiční pobyt se nově ko-
nal v Konstantinových Lázních .

Mnohokrát díky organizátorce, paní Jitce 
Páníkové, za  nápad uskutečnit zde rekondici . 
Nádherné místo, krásná neporušená příroda, 
čistý vzduch, téměř bez turistů (to také díky 
termínu konání) . Množství příležitostí k  zají-
mavým výletům, na  „každém kroku“ klášter, 
zámek, hrad, nebo alespoň jejich „zbytky“ tj . 
zříceniny zhlížející do kraje . Také samotné láz-
ně a jejich blízké okolí nabízí mnoho přírodních 

zajímavostí i pro méně pohyblivé, pokud mají 
elán, alespoň na příjemnou procházku . 

Paní Jitka starostlivě pečovala o  naše po-
hodlí a  program ve  volném čase . Také proce-
dury v  lázních nám vyhovovaly, personál byl 
příjemný a všichni si chválili překvapivě kvalitní 
úroveň masáží . Někteří si masáže ještě přikou-
pili! Strávili jsme v  hotelu Jirásek příjemný tý-
den ve velmi přátelské atmosféře, takže loučení 
a objímání po sobotní snídani nebralo konce .

Jitka Šlégrová 

Různorodé procedury i zajímavé výlety
Tak máme za sebou další rekondici, rekondi-

ci z rodu inovativních, pro obrnářské rekondič-
níky milující nové destinace tu- i cizozemské… 
Konstantinky jsou v Plzeňském kraji, léčí se zde 
kardiologické i  pohybové problémy a  jsou to 
lázničky malé, vlastně jen park a kolem něj ně-
kolik lázeňských budov, nesoucích jména slav-
ných naší klasiky .

My jsme bydleli v  hotelu Jirásek, ubytování 
hezké, pohodlné, jen pro ty naše vozíčkáře tro-
chu labyrint . Jenže oni jsou to šikulové, své „stro-
je“ mají v ruce a tak se s tím vyrovnali . Procedury 
probíhaly v  hlavní budově Prusík, kde jsme se 

nechali rozmazlovat masážemi, koupelemi, in-
halacemi, relaxovali v solné jeskyni . Někteří – já 
asi taky – jsme meditační hudbu doprovázeli 
lehkým pochrupováním, což ale svědčí o  naší 
schopnosti ponořit se do hlubokého soustředě-
ní . Minerální vodu bylo možné načerpat přímo 
od pramene Prusík . Všichni si pak smlsli na ba-
zénu . Výběr byl z bazénu přímo v hotelu Jirásek, 
nebo z  wellness bazénu v  hlavní budově . Oba 
příjemně teplé, s dobrým přístupem, s možností 
namasírovat si tělíčko bublinkami a samozřejmě 
zaplavat si . Škoda jen, že nebylo možné u vedení 
lázní objednat kondiční cvičení .
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Polopenze v  hotelu stačila a  kdo pozbyl 
příliš mnoho kalorií při procedurách, mohl je 
doplnit v cukrárně či některé restauraci v místě 
a  okolí . Což se zase dalo spojit s  nějakým tím 
výletem po  půvabné krajině, plné lázeňských 
perliček jako Mariánské Lázně, Kynžvart (ano, 
tam bydlel ten pán, co prý se kamarádil s paní 
kněžnou z  Babičky), nebo historických míst 
jako Bečov nad Teplou se slavným relikviářem 
svatého Maura, klášter v Teplé, nebo v Plasech, 
či zřícenina hradu Krasíkov, kde to na nás dých-

ne jak minulostí, tak zcela současnou radostí 
z toho, že se tyto pamětihodnosti opravují a že 
se těší zájmu návštěvníků . Pravda, prohlídkové 
okruhy se spoustou schodů… Ale stojí to za to .

Vedoucí rekondice byla paní Jitka Pániko-
vá, která v  Konstantinkách měla svou „premi-
éru“ a zhostila se jí na jedničku . Byla ochotná, 
milá, vše klapalo a tak díky od celé rekondiční  
party . Možná by nebylo od věci si Konstantinky 
zopakovat . 

Líba Zušťáková

Květnová rekondice Janské Lázně v Sola Fide   
Opět nová překvapení (dojmy čistě osobní)

Tolik let se už koná, a přece vždy znovu ně-
čím novým překvapí . Tentokrát to byly moder-
ně zrekonstruované koupelny s obkladem krás-
nými kachlíky a  s  protiskluzovými dlaždicemi 
na podlaze . Dosavadní vany, pro mnoho obrná-
řů nepoužitelné, nahradily prostorné sprchové 
kouty, kam lze pohodlně zajet i s vozíkem . Jinou 
novinkou v Sola Fide byl australský kuchař v čer-
ném pasteveckém klobouku a s vousy spletený-
mi do dlouhého copánku . Vařil většinou stylem 
„strč do trouby, upeč a nešetři kořením“, což pro 

českomoravskou kuchyni a  seniorské žaludky 
není úplně obvyklá a stravitelná strava, leč se-
hnat kuchaře v  době, kdy většina národa sedí 
u počítačů, a  ty samy o sobě neuvaří, je skoro 
zázrak, a zázrak je, že vůbec nějaký kuchař byl . 
Zato personál kuchyně s  všudypřítomnou ve-
doucí Sola Fide Kateřinou Cejnarovou a  Ada-
mem Cejnarem a  s  ostatními byli vynikající, 
připraveni uspokojit v  rámci možností každý 
požadavek . Novinkou byly též výkopy vozovky 
pro nové potrubní vedení v dolní části Janských 

Pí
še

te
 n

ám

37



Lázní, naštěstí zatím prováděné mimo centrální 
náměstí s kolonádou .

Na  květnové rekondici v  Sola Fide lze užít 
nejen skvělé masáže, plavání a  cvičení, ale 
též čistý horský vzduch a  malebnou přírodu 
v okolí, prožívat potěšení z okolních horských 
panoramat a  vrchů, z  barevných luk plných 
kvetoucích pampelišek, modrých rozrazilů, 
nachových silenek a bílých řeřich . Evangelický 
kostel při Sola Fide slavící letos 140 let (jeho 
stavba v novogotickém slohu byla dokončena 
v  roce 1879) spolu se vznosným katolickým 
kostelem na janskolázeňské Horní promenádě 
stále tvoří půvabnou dominantu lázní . Nově 
upravená krásná budova kolonády vždy znovu 
lákala k posezení, zejména když se tu nabízela 
řada kulturních akcí, hudebních vystoupení, 
výstav šperků atd . Ve  staré obranářské hym-

ně se zpívalo: „Tam pod Černou horou v klínu 
čarovný je kraj, tam je u pramene síly obrnářů 
ráj…“ Že tím rájem pro obrnáře nadále Jan-
ské Lázně zůstávají, je i zásluhou rekondicí AP 
v Sola Fide . Díky za ně, díky všem, kteří se na je-
jich organizování podílejí .

Eva A. Schmidtová

Příjemné dva týdny
Někteří obrnáři se na  rekondičních poby-

tech v  malebném údolí pod Černou horou, 
v Janských lázních, setkávají pravidelně od je-
jich začátků . Já jsem na  tomto pobytu v  Sola 
Fide byla poprvé, protože jsem do Jánek jezdila 
každý rok do  lázní . Naposledy jsem tady byla 
v  lednu v  roce 2015 . Proto jsem letos využila 
možnost účastnit se rekondice a  jsem velice 
ráda a spokojená . Pokud to můj zdravotní stav 
dovolí, budu už jezdit pravidelně . 

V Sola Fide je vše příjemné – ubytování, pro-
cedury tj . masáže a cvičení na místě, jen na pla-
vání se chodí do  lázeňského, nového bazénu . 
V jídelně a kuchyni je příjemný personál, i když 
nepříliš početný a  tak někdy bylo zapotřebí 
vzájemné trpělivosti při vysvětlování někte-
rých ojedinělých nedostatků . Přesto bych jim 
touto cestou chtěla poděkovat za  vše, co pro 
nás dělali .

Velmi děkuji také vedoucímu naší rekondi-
ce, panu Emilu Chadimovi, který se o nás vzor-
ně staral .

Oba dva týdny mého pobytu byly příjemné, 
v jídelně u stolu jsme se dobře bavily, což také 
přispělo k celkové pohodě . Proto mě překvapi-
ly negativní projevy a pohledy bez úsměvu ně-
kterých účastníků . Vždyť smích a dobrá nálada 
také pomáhají k všeobecné spokojenosti .

Přeji všem obrnářům, aby si při každém re-
kondičním pobytu posílili zdravíčko a těšili se, 
jako já, na další setkání s dlouholetými přáteli . 
Však Jánky jsou pro nás druhým domovem .

Anna Pejcharová

Postřehy holešovského Ostravaka
Lázeňský babinec

Tak mne opět po  roce dávají dohromady 
lázeňské procedury . Letos je to obzvláště po-
třebné po  podzimní čtyřnásobné zlomenině 
kostí bérce .

Počasí nic moc a tak jsme na večer domluvily 
babinec . Probereme s kámoškami vše od pro-
cedur po naše polovičky, které „úpí doma“ . Vla-
ďka nás pozvala k sobě na pokoj, já že přinesu 
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slivovici, ostatní – kdo co má . Ještě mi zavolala, 
že nechá pootevřené dveře, protože rychle vle-
tí do sprchy, je po fitku upocená . 

Vyjela jsem do 6 . patra a vtom jsem si uvědo-
mila, že jsem se nezeptala na  číslo pokoje . Ale 
koukám, pootevřené dveře, to bude ono . Z kou-
pelny se ozývá tekoucí voda, tak jsem správně . 

Sednu si u  stolečku a  hele, štamprličky na-
chystané, tak jen naplním slivovičkou z  Hole-
šova . Do pokoje vešel pán – jak to, měla to být 
dámská jízda? Nevadí, bodře ho oslovuji, tak vás 
vítám, hned si se mnou dejte a  buďte tu jako 
doma . Pravda, byl trochu rozpačitý, ale přičíta-
la jsem to tomu, že jsem na  něj hned vytasila 
půlečku . Hodili jsme to do sebe, potykali si a tu 
vejde další pán . To mi začalo být divné, ale než 

jsem reagovala, zvoní mi telefon . „Prosím tě, kde 
jsi, já tě slyším někde mluvit!“ „Jak to, kde jsem, 
u tebe na pokoji“ a v tom mi to došlo . Pan Jirka, 
kterému jsem doporučila ať je tu „jako doma“, 
už mlátil hlavou do polštáře a slzel smíchy . Jeho 
kolega také . Za opravdu obrovských omluv jsem 
couvala z pokoje . Odolala jsem úporným nabíd-
kám, ať v mejdanu pokračujeme u nich na po-
koji a pelášila o pokoj vedle, kde už se mezitím 
„řezaly smíchy“ ostatní kámošky . 

„Tak co, jaký byl mejdan u  sousedů?“ Když 
jsem toho pacienta dnes potkala v  bazénu, 
byla jsem pěkně rozpačitá . Uklidnil mne, že už 
se dlouho tak nenasmál a klidně si to můžeme 
zopakovat . S díky jsem odmítla .

Stáňa Nováková 

Poznáváte se?
Posílám redakci našeho Polio-zpravodaje pozdravy a starší obrázek . Mám za to, že pokud to 

vyjde, bude to příjemná vzpomínka především pro ty, kteří na té fotce jsou . Hezké, nostalgické 
vzpomenutí na naše mládí .

Přeji všem, nejen v redakční radě, jen to nejlepší .
Slávek Břoza
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V Karviné vyroste velký termální park
Akciová společnost Lázně Darkov představi-

la studii svého nejnovějšího záměru .
Karviná se dočká velkého termálního parku, 

který do města přivede nové turisty z celé repub-
liky i ze zahraničí . Postaví ho Lázně Darkov . Mají 
již zpracovanou zastavovací objemovou studii . 
Podle ní by měly být vybudovány nové objekty 
s 1 800 m2 vodní plochy . Vznikne nová bazénová 
hala, kterou spojovací krček propojí s  budovou 
Rehabilitačního sanatoria v  Karviné-Hranicích . 
Počítá se také s  výstavbou nového vstupního 
objektu, nového stravovacího objektu, denních 
apartmánů a  viladomů . Součástí projektu je ně-
kolik venkovních bazénů s termální vodou a par-
koviště pro 300 aut . Společně s výstavbou velké-
ho termálního parku dojde k celkové rekonstrukci 
stávajícího objektu lázeňského rehabilitačního 
bazénu, se kterým bude Thermepark propojen . 

Termální park bude určen pro širokou ve-
řejnost a  bude otevřen celoročně . Jeho kapa-
cita dosáhne přibližně šest stovek návštěvníků 
v jeden okamžik, v letních měsících dokonce až 
jeden tisíc . Srovnatelné termály existují v  Ma-
ďarsku nebo na Slovensku . 

Některé bazény budou naplněny výhradně 
vyhlášenou jodobromovou vodou z  termál-

ního minerálního pramene . Unikátní jodob-
romová voda – solanka – má vysoký obsah 
jodu, který je dokonce vyšší než v přímořských 
oblastech . Její příznivé léčivé účinky působí 
blahodárně na  cévní systém, napomáhají při 
léčbě pohybového a  nervového ústrojí a  také 
při léčbě nemocí gynekologických a  kožních . 
Koupele v této vodě jsou každodenní součástí 
balneorehabilitace v Lázních Darkov .

Lázně Darkov jsou poslední roky ve výbor-
né kondici a  je o  ně velký zájem . Postupně 
investují do nejrůznějších oprav, modernizací 
a zkvalitnění služeb pro pacienty . V obou areá- 
lech, jak v  Historických lázních Darkov, tak 
v Rehabilitačním sanatoriu v Hranicích . I díky 
tomu do nich každým rokem přijíždí více kli-
entů a  jejich kapacity jsou zcela vytíženy . 
Léčivé prameny v  Darkově jsou známy už 
od 13 . století . Vytryskly při hledání uhlí . Podle 
pověsti stávala v  Darkově studánka jodobro-
mové vody, kterou místní lidé využívali v pří-
rodním léčitelství . Počátek samotných lázní 
se datuje do  roku 1867, kdy místní přírodní 
zdroje byly uznány jako léčivé a byla zahájena 
první lázeňská sezona .

www.karvina.cz (poslala Eva Šindelářová)

Nemohli jste na konferenci INSPO? Zalistujte ve sborníku
Na Helpnetu byl zveřejněn sborník příspěv-

ků z konference INSPO 2019 a také úspěšné prá-
ce z literární soutěže Internet a můj handicap . 

Ne každý se mohl zúčastnit 30 . března 2019 
v Kongresovém centru Praha konference INSPO  
o technologiích pro osoby se specifickými potře-
bami . Jaké přednášky na ní zazněly? Zájemci je 
budou moci zhlédnout z  videozáznamů . Něja-
kou dobu však ještě bude trvat, než je pracovníci 
Střediska Teiresiás zpracují . Už teď je ale k dispo-
zici sborník textových příspěvků, v nichž předná-

šející šli nejednou do  větších podrobností, než 
mohli během časově limitované přednášky .

Sborník se nachází na http://www .helpnet .
cz/inspo/inspo-2019/program-konference, 
konkrétně u  každého z  přednášejících vede 
odkaz na jejich příspěvek do sborníku .

Současně byly zveřejněny výsledky 15 . roč-
níku literární soutěže Internet a můj handicap 
http://www .helpnet .cz/internet-muj-handi-
cap-2019-vysledky . 

www.helpnet.cz
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Pomocník pro letní koupání
Společnost KURY spol . s  r .o . působí v České 

republice jako dlouholetý původní výrobce me-
chanických vozíků pro tělesně postižené . Pro-
dukce je založena na dlouholeté tradici vlastní-
ho vývoje a prodeje mechanických vozíků v celé 
škále kategorií a  typů . Z  nabídky jsme vybrali 
vozík vhodný pro letní koupání .
Vozík MLOK

Jednoduchý mechanický vozík ve stylu plá-
žového lehátka na kolech, určený pro volný čas 
a rekreaci – na pláž, do vody nebo na zahradu . 

 ▶ Vozík lze používat ve  sladké i  slané vodě, 
na písčitých i kamenitých plážích

 ▶ Lehký a jednoduše skládací, složené lehátko 
ve velké tašce, zvlášť v malé tašce 

 ▶ Velmi rychlé a snadné upevnění kol k lehát-
ku pomocí závlaček

 ▶ 3 polohy lýtkové opěrky
 ▶ 5 poloh zádové opěrky
 ▶ Snadná manipulace při pohybu v  písku 

i ve vodě
 ▶ Potahová látka z  prodyšné síťoviny, mokrý 

sedák rychle uschne a nestudí
 ▶ Ve vodě se MLOK drží při hladině, plavec si 

ho snadno najde .
www.kury.cz

Praha bez bariér – Mapa přístupnosti
Zelených políček – bezbariérově přístup-

ných míst v Praze stále přibývá . Pokud si však 
zrovna nevíte rady, navštivte pražskou Mapu 
přístupnosti http://mapapristupnosti .cz .

V  mapě jsou zeleně označené Objekty pří-
stupné, oranžově Objekty částečně přístupné 
a červeně Objekty obtížně přístupné nebo ne-
přístupné . Políčka jsou rozčleněná do objektů: 
kultura, úřady, služby, sociální služby, zdravot-
nictví, bankomaty, sport, restaurační zařízení, 
vzdělávání, zeleň, veřejná WC, dopravní stavby 
a vyhrazená stání ZTP . 

www.mapapristupnosti.cz
Mapa přístupnosti s novou funkcí

Magistrát hl . m . Prahy vyslyšel přání z  řad 
držitelů parkovacích karet ZTP a ZTP/P a v rám-
ci inventarizace, která probíhala od roku 2017 
do  roku 2018, získal údaje o  lokalizaci a  para-
metrech sdružených vyhrazených parkovacích 
stání . Každá modrá ikona se symbolem vozíku 
na Mapě přístupnosti popisuje, o  jaký typ vy-
hrazeného stání se jedná, jeho délku a  šířku, 
a  k  dispozici jsou také informace o  materiálu 
a stavu povrchu .

V průběhu letošního roku budou doplněny in-
formace o přístupu ke stání z nejbližší pěší komu-
nikace a přibyde také fotodokumentace . Všechna 
kritéria jsou navíc průběžně prověřována . Filtr do-
pravní stavby zobrazuje údaje také o bezbariérové 
přístupnosti stanic metra a železnice . V současné 
době je zmapováno 16 objektů v této kategorii .

Každý zmapovaný objekt je zároveň charakteri-
zován 11 piktogramy, které popisují sklon a povrch 
průchozích částí, schody, úzké dveře, bezbariéro-
vou přístupnost WC a další důležité informace pro 
větší komfort návštěvníků . Projekt Mapa přístup-
nosti mimo jiné získal v minulosti ocenění od Ná-
rodní rady osob se zdravotním postižením v  ČR . 
Od roku 2017 existuje také anglická mutace na ad-
rese: www .pragueaccessibilitymap .eu .

Zdroj: Portál hlavního města Prahy. 



Průvodce leteckou dopravou pro osoby se zdravotním postižením 
a osoby s omezenou schopností pohybu a orientace

Osoby se zdravotním postižením a  osoby 
s  omezenou schopností pohybu a  orientace 
způsobenou postižením, věkem nebo jiným 
faktorem mají stejně jako všichni ostatní ob-
čané právo na  volný pohyb, svobodu volby 
a nediskriminační zacházení . To se samozřejmě 
vztahuje i na leteckou dopravu . 

V rámci EU jsou vaše práva zaručena naříze-
ním (ES) č . 1107/2006 o právech osob se zdra-
votním postižením a osob s omezenou schop-
ností pohybu a  orientace v  letecké dopravě . 
Toto nařízení jasně stanovuje rozsah asistence, 
kterou vám musí během vaší cesty leteckou 
dopravou poskytnout provozovatel letiště a le-
tecký dopravce, a to bez jakýchkoliv poplatků . 

Většina vámi vyžadovaných služeb, jako např . 
asistence při nástupu, výstupu z letounu, během 
letu a  při pozemním odbavení, je poskytována 
zdarma . Při rezervaci letenky se však raději o roz-
sahu služeb poskytovaných zdarma ujistěte .

Aby vaše cesta proběhla hladce, bezproblé-
mově a pokud možno v co největším pohodlí, 
je užitečné využít následující rady . 

 ▶ Ujistěte se, že máte k naplánování vaší cesty 
všechny potřebné informace .

 ▶ Zvažte reálně své možnosti, zvláště pokud 
máte problémy s chůzí na delší vzdálenost . 
Vzdálenosti mezi odbavovacími přepážka-
mi a  odletovými přepážkami mohou být 
velmi dlouhé .

 ▶ Ujistěte se, že letecký dopravce nebo cestovní 
kancelář je schopen/na uspokojit vaše potřeby .

 ▶ Kontaktujte je, abyste se ujistili, že jsou schop-
ni vašim konkrétním potřebám vyhovět .

 ▶ Nespoléhejte se, že vámi požadovaná pomoc 
bude k  dispozici „na  požádání“ . Oznamte 
prosím vaše potřeby zaměstnancům letecké-
ho dopravce nebo zaměstnancům cestovní 
kanceláře dostatečně včas, nejpozději však 
48 hodin před odletem .

 ▶ Nepředpokládejte, že personál poskytující 
asistenci bude znát nejlepší způsob jak vás 
zvednout nebo přemístit . I  když vás nepo-
žádá, poraďte jim .

 ▶ V  souladu s  mezinárodními smlouvami je 
náhrada za ztracené nebo poškozené zava-
zadlo (mezi něž patří i pomocná mobilní za-
řízení) omezena . Jen někteří letečtí dopravci 
v  rámci své vnitřní politiky poskytují plnou 
náhradu při poškození nebo ztrátě mobilní-
ho zařízení . Před cestou byste se měli ujistit, 
jak řeší náhradu poškozeného nebo ztra-
ceného mobilního zařízení vámi vybraný  
letecký dopravce, případně, zda se vaše ces-
tovní pojištění vztahuje i  na  pomocná mo-
bilní zařízení .

Pouze oboustranná spolupráce mezi vámi a le-
teckým dopravcem povede k  bezproblémové 
a pohodlné cestě .
Jak získat potřebné informace

Potřebné informace získáte přímo u  letec-
kých dopravců nebo v cestovních kancelářích . 
Je nezbytné, abyste při rezervaci letenky sezná-
mili pracovníka leteckého dopravce, prodejní-
ho agenta nebo pracovníka cestovní kanceláře 
se svými konkrétními potřebami během letu 
a trvali na jejich zanesení do vaší rezervace .

http://mdcr.cz

Koupím „rikšu“
Opakovaná inzerce
Sběratel (nikoli kšeftař) koupí starou invalidní tříkolku, tzv . „rikšu“ . 
Pokud se pamatuji, jedny byly s jednou dlouhou, dozadu vodorovně směřující rukojetí, na které byly 
kliky pro pohon předního kola rukama přes dva řetězy a kterou se zároveň řídilo . Pak se ještě vyrá-
běly vozíky s motorem z motocyklu ČZ u pravého zadního kola, které motor poháněl . Řídilo se po-
dobnou pákou jako u ručního vozíku, ovládání plynu a spojky bylo na rukojeti, startovalo a řadilo se 
táhly a pákami poblíž motoru . Nepojízdnost, špatný stav, nekompletnost apod . nejsou překážkou!
Pomozte zachránit mizející svědky minulosti, prosím!

Emil Nachlinger, Těšovice 51, 384 21 Husinec, 775 103 906, nachlinger@cbox.cz
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Rekondice Konstantinovy Lázně, Hotel Jirásek 27. 4. až 4. 5. 2019

Rekondice Janské Lázně I, Sola Fide 11. až 25. 5. 2019
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